
5.033 žensk. Torej razvoj, 
ali kakor pravimo naravni 
prirastek, le ne stagnira. V 
dvajsetih letih se je v Vele-
nju povečalo število prebi-
valcev za okoli 7.000 ljudi. 
Pred leti smo računali, da 
bo Velenje v tridesetih le-
tih doseglo 35 tisoč prebi-
valcev. 

preusmeriti. Kazno je bilo, 
da Velenje nima več nobe-
ne perspektive. Iz teh težav 
pa smo v zadnjem času že 
prišli in Velenje bo imelo 
predvidenih 35 tisoč prebi-
valcev. Res je, da bo razvoj 
zmernejši. Zadnji podatki, 
ko je Velenje doseglo 10 ti-
soč prebivalcev, pa kažejo, 
da razvoj Velenja ni za-
ostal, saj se je mesto pri-
bližalo srednjim sloven-
skim mestom. 

V krajevnem analu bo 
leto 1967 posebej označeno. 
Velenje je tega leta dobilo 
desettisočega prebivalca. 

Pravijo, da v Velenju ni 
žensk in da je zaradi struk-
ture zaposlenih v rudniku, 
kjer dela večina moških, 
mlado rudarsko mesto — 

Imesto v katerem prevladu-
je moški spol. Do nedavne-
ga je bilo res, da je Vele-
nje bilo v Sloveniji edino 
mesto, ki je imelo moško 
večino. Po zadnjih podat-
kih pa so tudi v Velenju 
letos ženske prišle v veči-
no. 

Velenjčanov je zdaj 10.065, 
od tega 5.032 moških in 

ALI SO SE URBANISTI 
UŠTELI? 

Spričo težav, ki so nasta-
le po ukinitvi gradnje EKK 
smo bili v obdobju, ko je 
bilo potrebno ves razvoj 

Na sklepni prireditvi v Belih vodah so nastopili pevci zbora Kajuh, godbeniki Zarje in reci-
tatorji 
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nega polkovnika, poslanca republiške 
skupščine, ing. Janeza Grašiča in Pra-
nja Arliča, Iva Cerčeta, predsednika 
občinske skupščine Slovenj Gradec in 
prvoborce Franca Polha in Andreja 
Stegnerja . Pionirka Marjana iz Belih 
vod pa je v imenu pionirjev pr isrčno 
pozdravila udeležence seje. 

Zatem je spregovoril predsednik ob-
činske skupščine Peter Krapež, dipl. 
ing. Povedal je, da je današnja slav-
nostna seja vrhunec v verigi priredi-
tev, s katerimi smo v pre j šn jem ted-
nu počastili občinski praznik. S pro-
slavo v Belih vodah želimo izreči pri-
znanje prebivalcem tega k ra ja za de-
lovne dosežke in obenem dokazati, da 
so v razvoju enako pomembni tudi 
obrobni kraj i . Nato je govori! o go-
spodarskih dosežkih v času gospodar-
ske reforme, ki v gospodarstvu naše 
občine kažejo že določene uspehe. 
Zdaj lahko že ocenimo, od kod smo 
prišli in ka j moramo v pr ihodnje še 
naredit i . 

Peter Krapež pa je ob koncu svojega 
slavnostnega govora, katerega so lah-
ko poslušali po zvočnikih izven dvora-
ne vsi udeleženci osrednje prireditve, 
posebej pohvalil prizadevnost Bclovo-
ščanov. Krajevna skupnost je vztraja-
la pri svoji odločitvi in danes kaže, 
da so imeli prav. Čeprav so prebival-
ci tega k r a j a močno zaposleni na 
kmeti jah, so vzgledno prijeli za delo 
in v velikem številu prihajal i na pro-
stovoljne akcije. Posebej je predsed-
nik občinske skupšične javno pohvalil 
Miha Rezoničnika, Melhiorja Mazeja, 
Ivana Požganeta, Franca Goličnika, 
Martina Lenka in Jožeta Metanška. Ti 
so žrtvovali največ časa pri gradnj i 
ceste. 

Letos smo v velenjski občini res svečano proslavili občinski 
praznik. Praznovanje je trajalo ves teden. 

V BELIH VODAH 
SKLEPNA PRIREDITEV 

V na jbo l j oddaljeni vasici velenjske 
občine je bila letos zaključna prire-
ditev občinskega praznika. 

Ob 9. ur i je predsednik občinske 
skupščine Peter Krapež odprl cesto 
od Grebenška, do Belih vod. 

KAJUHOVI NAGRAJENCI 
CESTE DO GORENJA 

NISO ODPRLI 

Slavnostno sejo so končali s pode-
litvijo Kajuhovih nagrad, ki so j ih 
dobili: odred tabornikov Pustega gra-
du iz Šoštanja , Miligoj Jarnovič iz Šo-
š tanja , Ludvik Glavnik iz Velenja, Jo-
že Melanšek iz Belih vod in Tomo 
Hudoletnik iz Šoštanja. 

Pred šolo so izvedli kulturni pro-
gram. pri katerem so sodelovali reci-
ta tor j i , pevci zbora Ka juh in godba 
na pihala Zarja, pionirj i iz Belih vod 
pa so odkrili spomenik part izanskemu 
pesniku in narodnemu hero ju , Karlu 
Destovniku—Kajuhu. 

Praznovanje v Belih vodah, ki je 
bilo res skrbno pr ipravl jeno, se je 
zaključilo v veselem razpoloženju. 

Jože Melanšek je pred otvoritvijo 
povedal, da je juni ja 1965 zaoral bul-
dožer prvo brazdo v traso nove ceste. 
Po dveh letih pa so cesto zgradili. 
Cesta je vredna 40 milijonov starih 
dinar jev. Večji delež so prispevali Be-
lovoščani sami. Naredili so 5.500 pro-
stovoljnih ur in prispevali 350 kubič-
nih metrov lesa. Pomagale so j im tudi 
delovne organizacije. Letos pa so pri 
gradnj i sodelovali vojaki inženirske 
enote Gubčeve brigade in mladinci ru-
darskega šolskega centra. 

Nepozabno je bi lo za vse, ki so bili 
tega dne v sončnih Belih vodah, ko 
je dolga kolona avtomobilov pripelja-
la v vas. Bele vode pa so bile okra-
šene kot še nikoli. 

V Komisija za Kajuhove nagrade je letos podelila pet na-
grad. Na slavnostni seji splošnega zbora občinske skupščine 
Jt predsednik Peter Krapež izročil nagrajencem diplome in 
nagrade. 

kajuhovo nagrado za leto 1967 so dobili: 
$ ODRED TABORNIKOV PUSTEGA GRADU IZ ŠOŠTA-

)0A, 1.500 N-din, za uspešno in množično delovanje na pod-
ročju ragojno družbene dejavnosti. 

9 MILIGOJ JARNOVIČ, predmetni učitelj za telesno 
ngojo, v pokoju, iz šoštanja, 1.000 N-dinarjev, za prostovoljno 

Itiesno-vzaojno delo med mladino. 
# LUDVIK GLAVNIK, uslužbenec iz rudnika lignita Ve-

lenje, 800 N-dinarjev, za dolgoletno uspešno prostovljno delo 
na področju kulturno-prosvetne dejavnosti in oblikovanja 
etičnih družbenih odnosov. 

$ 102E MELANŠEK, vodja podružnične šole v Belih vo-
dah, 800 \-dinarjev, za desetletno prostovljno družbeno aktiv-
nost v krajevni skupnosti in šolskem okolišu. 

• TOMO HLDOLETNIK, tajnik občinskega odbora Rde-
čega križa, 900 N-dinarjev, za dvajsetletno prostovoljno hu-
mano delo na področju rdečega križa, zdravstva in social-
nega varstva. 

SLAVNOSTNA SEJA 



Prisilna uprava - nasprotje 
samoupravne družbe 

PRVA KONFERENCA KRAJEVNE ORGANIZACIJE ZKS VELENJE 

Tajnik centralnega sveta 
Zveze sindikatov Jugoslavije 
Marjan Rožič je izjavil, da je 
prisilna uprava državna oblika 
oviranja samoupravljanja. 
Njeni pobudniki so po navadi 
tiste sile, ki niso sposobne, da 
bi se znašle v zapletenih pogo-
jih reforme. 

Na prošnjo sodelavca Tanju-
ga, da bi nalašč za bralce po-
deželskega tiska povedal svo-
je mnenje o vse pogostejšem 
uvajanju prisilne uprave, je 
tovariš Rožič najprej pripom-
nil, da so se v zadnjiih letih 
pri nas izvršile velike spre-
membe v družbeno-eikonom-
skem sistemu, kar se je poseb-
no pokazalo v nadal jnjem uve-
ljavljanju samoupravljanja in 
reforme. V takih pogojih, je 
poudaril tajnik centralnega 
sveta, je prisilna uprava kot 
pripomoček pri reševanju te-
žav gospodarskih organizacij 
že zdavnaj prekoračena. 

DELAVCEM PRAVILNO 
POJASNITI 

V podjet ju »Radiator« vZre-
njaninu so sami delavci na re-
ferendumu sklenili, da se v 
njihovem kolektivu uvede pri-
silna uprava. Morda je to pri-
mer, ko si včasih delavci1 zaže-
le znebiti se odgovornosti, ali 
pa jim morda niso pojasnili, 
kaj pomeni uvesti prisilno 
upravo; vsekakor pa bi se mo-
rali vprašati, zakaj v tem pri-
meru delavci niso uporabili 
svoje normalne samoupravne 
pravice in dolžnosti, ne pa se 
odločili za prisilno upravo. 

Primer »Niš-Ekspresa« spo-
minja na tiste delovne orga-
nizacije, k j e r so se l judje raz-
delili na dve skupini. Obe se 
sklicujeta na samoupravlja-
nje, v bistvu pa se obe skupini 
borita za določene prednostne 
položaje. Ce bi tu zmagalo 
stailišče sindikatov, n a j bi se! 
delo bolje organiziralo, odlo-
čanje pa preneslo na delovne 
enote, potem ne bi moglo pr • 
ti do prisilne uprave. Rožič je 
mnenja, da bi se tudi v tem 
primeru in v taki situaciji vsi 
problemi lahko rešili brez pri-
silne uprave. 

ODPUSTILI SO SAMO 
DELAVCE 

Nesposobnost vodilnih ljudi 
je tudi glavni vzrok, da se je 
prisilna uprava uvedla tudi v 
upravi prehrambenega kombi-
nata Priboj. Ce je to točno, 
ali je tako težko zamenjati ne-
sposobne voditelje? V potrdi-
tev odgovora na vprašanje — 
kaj je bil smisel prisilne upra-
ve v tem primeru — morda 
povsem zadošča podatek, da 
je bil prvi korak prisilne upra-
ve ta, da je odpustila določeno 
število delavcev, ne pa tudi 
administrativno osebje. 

Nekaj podobnega je bilo v 
višegrajskem Partizanu. Prvi 
korak prisilne uprave je bil v 
tem, da je bilo odpuščenih 35 
delavcev. Med njimi so bili 
tudi taki, ki so resnično bili 
odVeč zaradi zmanjšanja pro-
izvodnje, pa tudi taki', ki so 
jih imeli za upornike. 

Nekaj primerov, ko je celo 
banka nastopila ultimativno: 
»Prisilna uprava, šele .potem 
kredit«, zelo zgovorno kaže, 
kako je institucija prisilne 
uprave v nasprot ju s samo-
upravnim razvojem naše druž-
be. 

Vsi navedeni in drugi prime-
ri kažejo, da so motivi za u-
vedbo prisilne uprave zelo raz-
lični, skoraj vedno pa sumlji-
vi. 

SAMOUPRAVLJANJE JE 
SPOSOBNO REŠITI 
NASTALE TEŽAVE 

Prisilna uprava je dejansko 
nož, porinjen v hrbet delav-
cev, je naglasi! tajnik central-
nega sveta sindikatov, kajt i z 
ukinitvijo samoupravljanja v 
delovini organizaciji pride de-
lavec v tak položaj, da mora 
ubogati vsako odločbo prisil-
ne uprave. Vsiljuje se načelno 
idejno-politično vprašanje, ali 
je samoupravljanje resnično 
nesposobno reševati probleme 

poslovne politike in bistvena 
vprašanja odnosov v samih 
delovnih organizacijah? Pra-
ksa je najbol jša priča, da je 
samoupravljanje sposobno re-
ševati take probleme, jie po-
udaril tajnik centralnega sve-
ta. 

Kakšna je prihodnost prisil-
ne uprave glede na pogoje go-
spodarjenja, ki jih je uzako-
nila gospodarska reforma? 

V pogojih delovanja zakona 
tržnega gospodarstva bo več 
dilem in težav v delovnih or-
ganizacijah. Odgovor na tako 
stanje pa nikakor ne more bi-
ti državna intervencija, mar-
več nadaljnji razvoj samo-
upravljanja, je odgovoril Mar-
jan Rožič. Z drugimi beseda-
mi: če so voditelji pod je t j a 
nesposobni, naj jih organi sa-
moupravljanja zamenjajo, če 
pa so nesposobni organi samo-
upravljanja, na j kolek tiiv izvo-
li druge. Ce pa je delovna or-
ganizacija prisiljena spreme-
nili svojo proizvodno orienta-
cijo, t eda j ji morajo pomagati 
gospodarske zbornice, združe-
nja in podobni kolektivi. 

Ali se ne bi z ukinitvijo pri-
silne uprave odstranila mož-
nost, da skupnost intervenira 
v tistih primerih, ko gre za 
širše družbene koristi, je bilo 
naslednje vprašanje Tanjugo-
vega sodelavca. 

Skupnost mora intervenira-
ti, samo na drugačen način, je 
odgovoril Marjan Rožič. Druž-
ba mora sodelovati pri reše-
vanju problemov, ki se pos tav-
l ja jo pred delovne organizaci-
je. Veliko pa je možnosti za 
drugačno samoupravno inter-
vencijo. To je pomoč komune 
in njenih svetov delovnih 
Skupnosti, skupna akcija de-
lovnih svetov sorodnih ali pri-
zadetih podjeti j na ožjem ali 
širšem področju. Vsekakor je 
nesmiselno, da samoupravljal-
na družba intervenira tako, da 
ukine samoupravljanje, Ner 
spreferhijiVe 'šo tudi razlagi, 
da že izvajanje same reforme 
odgovarja uvedbi prisilne u-
prave. Reforma zahteva, da se 
problemi odločno in urno re-
šujejo, vendar na temeljih raz-
voja samoupravljanja. Če pa 
so v nekaterih delovnih orga-
nizacijah taki problemi, ki jih 
dlje časa ne rešujejo, da je jo 
pa pobudo za uvedbo prisilne 
uprave, potem so to predvsem 
kolektivi, v katerih samo-
upravni odnosi niso razvi ti. Po 
mnenju Marjona Rožiča je 
uvedba prisilne uprave kon-
kreten primer, da je naša za-
konodaja včasih v zaostanku, 
pa tudi v nasprotju z dejan-
sko doseženo ravnijo razvoja 
družbenih odnosov pri nas. 
Sindikat bo do konca leta pro-
učil ta problem, potem pa bo 
zavzel svoje stališče v Okviru 
razpravljanja o spremembi 
odgovarjajočih zakonov, je na 
koncu dejal tajnik centralne-
ga sveta ZSJ. 

Komunisti iz osnovnih organizacij Chrom metala, stanovanj-
skega podjet ja , zdravstvenega doma, obeh osnovnih šol, 
Velme in Bazena, komunalno obrtnega centra, zavoda za 
zaposlovanje, komunalnega zavoda za socialno zavarovanje, 
železniškega podjet ja in iz terena, so se pred nedavnim -zbrali 
v Velenju na prvo konferenco krajevne organizacije Zveze 
komunistov. 

DfcLO kOMUMSTUV V 
K R a J I V A I SvMOlIPRAVI 

Namen tega zbora je bil, da 
bi izvolili organe konference 
in se pogovorili o bodočih na-
logah. 

Najpre j je povedal nekaj 
uvodnih misli Edo Centrih. 
Predvsem se jie zadržal pri re-
organizaciji in nakazal sodob-
ne pogoje dela Zveze komuni-
stov v mestu Velenju. Komu-
nist i morajo biti prvi sezna-
njeni o vsakem družbeno-poli-
tičnem problemu. 

Povedal je, da je v naši ob-
čini načelno že sprejeta nova 
organizacijska struktura delo-
vanja orgnizacije ZK in ugo-
tovil, da bo predlagana orga-
nizacija ustrezala razmeram in 
potrebam v velenjski občini. 

Tudi v Velenju, kjer je več-
je število komunistov, bo os-
novna organizacija Zveze ko-
munistov. Tako bodo komu-
nisti iz območja mesta Vele-
nja in iz- bližnje okolice, ki se 
vsi srečujejo s specifičnimi 
problemi krajevne samoupra-
ve, združeni v celoto. V ve-
lenjsko organizacijo po bodo 
vključeni tudi komunisti iz 
ukinjenih osnovnih organiza-
cij ZK, razen seveda tistih 
komunistov, ki živijo na ob-
močju neke druge krajevne 
skupnosti. Velenjska krajevna 
organizacija ZK bo torej 
vključevala komuniste iz ko-
munalno obrtnega centra, 
Chrommetala, zdravstvenega 
doma, občinske uprave, obeh 
osnovnih šol, komunalnega za-
voda za soc. zavarovanje, elek-
tro Velenje, zavod za zaposlo-
vanje, Bazen, Velma in iz prej-
šnie terenske organizacije. 

Poteg tega, je povedal Edo 
Centrih, pa bodo stalni aktivi 
Zveze komunistov povsod tam, 
kjer so bile dosedaj osnovne 
organizacije. Stalne aktive vo-
di sekretar, ki ga izvolijo čla-
ni Z.K v posamezni ^elpvip. or-
ganizaciji. Komunisti v akti-
vih bodo proučevali in zavze-
mali stlišča do posameznih 
problemov, ki jih bodo ugoto-
vili v delovni organizaci ji. Vsi 
komunisti iz stalnih aktivov 
pa so povezani v osnovne or-
ganizacije, ki so v krajevnih 
skupnostih. 

Krajevna organizacija Zveze 
komunistov Velenje jc matič-
na organizacija za vse komu-
niste K stalnih aktivov, ki de-
lajo na območju mesta. Vanjo 
so vključeni tudi oni komuni-
sti, ki prebivajo na velenjskem 
območju, ne glede na to, k j e 
so povezani in kje delajo. 

— Naloga naše organizaci je 
bo, je dejal Edo Centrih, ob-
ravnavati idejno-poliitična 
vprašanja kraja iin krajevne 
samouprave. Vsi komunisti, 
ne glede na povezanost, se bo-
do tako seznanjali s splošni-
mi in temeljnimi družbenimi 
problemi v krajevni organiza-
c i j i . V naši krajevni organiza-
ciji pa se bo tudi odvi jal pro-

. . . I N DOMOVINI 
TRIDESET LET KP HRVAT-

SKE — Na slavnostni seji CK 
ZK Hrvatske so hkrati sloves-
no počastili dva pomembna 
dogodka. Pred 30. leti so usta-
novili KP Hrvatske, na čelo 
komunistične part i je pa je pri-
šel takrat tudi tovariš Tito. 
Na slovesni seji sta govorila 
dr. Vladimir Bakarič, predsed-
nik CK ZK Hrvatske in pred-
sednik ZKJ Josip Broz—Ti-
to. Tovariš Bakarič je izročil 
Titu spomenico kot izraz pri-
znanja za njegovo 30-letno re-
volucionarno delo. 

UMRL JE IVAN REGENT 
— V štiriinosemdesetem letu 
starosti je umrl Ivan Regent, 
velik revolucionar in publicist. 
Rojen je bil 24. januar ja v 
Kontovelu pri Trstu. V poli-
tično delo se je vključil že z 
18. leti. Bil je med ustanovite-
lji Italijanske KP. Deloval je 
v Moskvi in Parizu. Bil je član 
sekretariata Mednarodne rde-
če pomoči. V novi Jugoslaviji 
je pokojni Ivan Regent bil 

član CK KPJ, član zveznega in 
glavnega odbora SZDL. Kljub 
pomembnim funkcijam se ni 
nikoli oddaljil od ljudi za ka-
tere ln v imenu katerih se je 
tako vneto zavzemal v vseh 65 
letih revolucionarnega dela. 
Slava njegovemu spominu! 

BRITANSKO DARILO LJUB 
LJANSKIM KLINIKAM — V 
zahvalo za pomoč angleškim 
državljanom ob hudi letalski 
nesreči pri Brniku, so pretekli 
teden predstavniki iz Velike 
Britanije izročili l jubljanskim 
klinikam dragoceno medicin-
sko aparaturo in instrumenta-
rij. Darilo je vredno 80 milijo-
nov starih dinarjev. 

TANJO KLIČEJO JUGOSLA-
VA — Z žrebom so morali iz-
brati dvajsetmilijontega Jugo-
slovana, ker se je istega dne 
In ob isti uri rodilo kar sedem 
otrok naenkrat. Malo Tanjo, 
hčerko Gordane in Franja Pej-
še iz Pakraca v Slavoniji, so 
tako izbrali za Jus^islovanko 
številka 20,000.000. 

ces idejnega izobraževanja ko-
munistov preko razgovorov, 
predavanj in večernih politič-
nih šol. — 

Ko je Edo Centrih v svojih 
uvodnih besedah ocenjeval, 
kakšni na j bodo sodobni pogo-
ji delovanja Zveze komunistov 
v Velenju, je pri tem pouda-
ril, da bodo morali vsebino 
in obliko delovanja krajevne 
organizacije usmeriti tako, da 
komunisti me bodo zaprti v 
ozke, notranje formalistične 
organizacijske probleme. Obr-
njeni bodo morali biti pred-
vsem k osrednjim vprašanjem 
samoupravljanja, neposredne 
socialistične demokracije in 
odnosov med ljudmi. 

V razpravi je najpre j spre-
govoril Ivo Malenšek. Po nje-
govem mnenju prejšnja teren-
ska organizacija ZK ni mogla 
uspešno delati, ker komunisti, 
ki so bili vključeni v to orga-
nizacijo, pogostokrat niso ve-
deli, do kod segajo njihove pri-
stojnosti,. Pojavi, predvsem 
družbenega značaja, ki so jiih 
večkrat obravnavali', pa so o-
stali v glavnem samo registri-
rani, ker so imeli premajhno 
vplivno moč. Zato je prepri-
čan, da bodo v takšni krajev-
ni organizaciji, kjer bo več 
komunistov iz različnih po-
dročij dela, lahko uspešnejši. 

Milan š te rban je povedal, 
da ob reorganizaciji v ZK ne 
moremo mimo reorganizacije 
SZDL, ki je glavni nosilec so-
cialistične demokracije. Po 
besedah Milana Šterbana so 
se doslej komunisti slabo 
vključevali v delo SZDL. 

Tudi v socialistični zvezi 
bodo imeli nove oblike dela. 
Novim oblikam pa bodo mo-
rali dati tudi novo vsebino. 
To pa je predvsem naloga ko-
munistov, če. bi konkretno de-., 
lali v SZDL, kjer bi s progre-" 
sivnimi stališči izboljšali delo 
organizacije. 

Reorganizacija Zveze komu-
nistov je nu jna posledica raz-
voja same organizacije, je de-
jal Jože Tekavec. Nova oblika 

delovanja komunistov nudi 
nov način reševanja skupnih 
problemov. Poudarja, da bodo 
morali komunisti sprejeta sta-
lišča bolj enotno zastopati. 

Elfrida Ambrožičeva je pred-
lagala, da bi bila/ pri občinski 
konferenci Zveze komunistov 
komisija, ki bi proučevala pro-
bleme mladih. Ugotavlja, da 
je tudi v Velenju mladina pa-
sivna do družbenih dogajanj 
in da stalno narašča med mla-
dino mladinsko prestopništvo. 
Pri iskanju vzrokov za tako 
obnašanje mladine bi odkrili 
cel kompleks vzrokov — od 
nezadostnega poudarka pri 
vzgoji otrok v šolah, slabega 
varstva, nepravilnega izkori-
ščanja prostega časa mladih 
ljudi, pomanjkanja idejnosti 
pri pouku in pri delu z mla-
dino v raznih organizacijah, 
pa do tega, da jim starejši ni-
so znali privzgojiti volje do 
reševanja aktualnih družbenih 
vprašanj-

Po mnenju tovarišice Am-
brožičeve bi morali komunisti 
bolj kot doslej na svojih de-
lovnih mestih reševati nave-
dene probleme. Zveza komuni-
stov v občini bi morala biti 
pobudnik. Izdelati bi morala 
dolgoročni načrt za postopno 
odpravljanje vzrokov ter te 
programe približati delovnim 
organizacijam, kjer bi se lah-
ko komunisti odločneje zavze-
li za hitrejšo rešitev vprašanj 
mladih ljudi. 

Osnovne organizacije so bi-
le preozke, je dejal Vlado Ba-
škovič. Zato tudi njihovih skle-
pov niso realizirali. Delo bo 
r,cd:Io uspehe, če bodo delali 
po začrtanem programu. 

Politični sekretar občinske-
ga komiteja ZKS Kristian Hra-
stel je povedal, da je komisi-
ja za organizacijo in razvoj 
dobila od komunistov več ko-
ristnih mnenj in predlogov, ki 
jih je pri svojem delu tudi 
upoštevala. Poudaril je, da or-
ganizacijske forme ne bodo 
uspešne, če se v nove oblike 
delovanja ne bodo aktivirali 
vsi komunisti po njihovih in-
teresih pri reševanju sprotnih 

problemov družbenega, eko-
nomskega in političnega zna-
čaja. Nove oblike organizacije 
pogojujejo večjo angažiranost 
vsakega posameznega komuni-
sta. 

Povedal je tudi, da se je ko-
misija odločila, da bo občin-
ska organizacija Zveze komu-
nistov delovala kot enotna or-
ganizacija v občini. 

Vsak posamezni komunist 
se mora idejno utrditi, je de-
jal Kristian H ras tel, in se 
družbeno angažirati v svojem 
okolju. Pozitivne in negativne 
pojave v naši družbi bomo 
javno obravnavali na konfe-
rencah. Konference na j bodo 
tribune naših mnenj, kjer bo-
mo komunisti dokončno for-
mirali stališča. Te pa mora-
mo komunisti enotno tolma-
čiti izven svoje organizacije. 

Komunisti so na prvi konfe-
renci krajevne organizacije 
ZKS Velenje izvolili za sekre-
tar ja EDVARDA CENTRIHA. 
Izvolili so tudi 40-člansko kon-
ferenco in sekretariat. Člani 
konference so: Vlado Baško-
vič, Edo Centrih, Janez Ber-
not, Bruna Amon, Majda Ga-
beršek, Martin Hajsinger, Jo-
že Krajnc, Franc Svečnik, Pav-
la Zakšek, Ivo Krofi, Franjo 
Arlič, Avgust Tanjšek, Vida 
Folutnik, Ivanka Naglič, Ivan 
Marin, Jože Medved, Stana 
Šatej, Nada Lebar, Rajko Er-
menc, Franc Dremel, Ciril Jo-
ger, Rudi Kresnik, Branko 
Per, Silva Leban, Ivan Česniik, 
Ivo Gorogranc,. Milan Brilej, 
Ferdo Satler, Franc Cepin, Av-
gust Fišer, Ivan Breznik, To-
mo Ristovski, Miomir Nikolič, 
Jože Lempl, Manica Blatnik, 
Juri j šket , Ludvik Ograjienšek 
in Franc Sagmeister. 

V sekretarat pa so izvolili: 
Vlada Baškoviča, Antona Bla-
ja, Eda Centriha, Iva Goro-
granca, Miha Krofla, Martini 
Pustatičnika, Jožeta Medveda, 
Staneta Povšeta, Milana Bri-
leja, Martina Hajsingerja, 
Franca Cepina, Ludvika Ogra-
jenšeka, Franca Sagmeistra, 
Zinko Pečnikovo in Pavlo Zak-
škovo. 

š e nekaj dni nas loči od 
praznovanja 22-obletnice spre-
je t ja ustanovne listine OZN. 
Vsako leto znova se nam ta 
svetovna organizacija kaže v 
drugačni luči, novi dogodki 
zaposlujejo naše misli z ugi-
banji, ka j bo storila OZN in z 
ugotovitvami, ka j in česa 
OZN ni storila. 

Osnovno načelo, ki ga zasto-
pa organizacija, je spoznanje, 
da vojna ne sme in ne more 
biti sopotnik prihodnosti člo-
veštva, ne sme biti izkorišča-
nja in ne teptanja osnovnih 
človekovih pravic. Toda, ko so 
začeli plahneti sveži vtisi uni-
čevanja in strahot iz druge 
svetovne vojne in ko so zače-
la prihajati v ospredje velika 
ekonomska in socialna na-
sprot ja današnjega sveta, je 
prišlo do vrste kriz, posebno 
v zadnjih letih. Izbruhnila je 
vojna v Vietnamu, izbruhnil 
je požar na Bližnjem vzhodu 
in Združeni narodi so ob teh 
velikih preizkušnjah obstali 
nemočni. 

Bili bi krivični, če bi trdili, 
da OZN ni dosegla uspehov na 

marsikaterem področju svoje-
ga delovanja, ali če bi mislili, 
da Združeni narodi take lokal-
ne vojne opravičujejo in da 
bodo od teh dvignili roke. V 
teku je redno zasedanje Gene-
ralne skupščine, ki obravnava 
probleme z vseh področij živ-
l jenja sodobne mednarodne 
skupnosti, med katerimi ima-
jo poseben pomen problemi, 
povezani z odgovornostjo sve-
tovne organizacije za ohrani-

DAN 
ZDRUŽENIH 
NARODOV L - J 

tev miru na svetu, kolonialni 
problemi in vprašanja splošne 
in jedrske razorožitve. 

In kakšno rešitev pričakuje-
mo od Generalne skupščine za 
Bližnji vzhod? 

Jasno je, da je potrebno po-
iskati tako rešitev, ki bo spre-
jemljiva tako za Arabce kot 

za Izrael, kar pomeni, da se 
problem ne bo mogel rešiti 
brez Arabcev, prav tako pa tu-
di ne s pritiskom nanje. Tež-
ko je pričakovati, da bo Gene-
ralna skupščina sprejela reso-
lucijo, s katero bi zagotovili 
mir in pravične meje med Iz-
raelom in arabskimi država-
mi, zato tudi naša delegacija 
ni odšla na zasedanje s kakim 
predlogom resolucije. Zaveda-
ti se moramo, da bodo tudi ob 
krizi na Bližnjem vzhodu ime-
le glavno besedo Sovjetska 
zveza in Združene države Ame-
rike. Rešitev pa bo odvisna 
tudi od malih in srednjih dr-
žav, ki se angažirajo ob vpra-
šanjih, ki zadevajo nj ih same. 

Pri tem je posebej potrebno 
poudariti napore naše države, 
ki je z uspešno diplomatsko-
politično akcijo neposredno 
pred zasedanjem pripravila 
močno bazo za mnogo širše 
združevanje narodov ob tem 
vprašanju. Razkrinkali smo 
agresivne namere Izraela pred 
svetovno javnostjo in omogo-
čili Arabcem samim, da lahko 
aktivno posežejo v razpravo 
o njihovi rešitvi. 

UDARIL JF 
STARO Ž F N I C O 

Bilo je v torek, 26. septem-
bra 1967 ob 13. uri pred avto-
busno postajo v šoš tanju . 
Mlhdenič je pred zapornico za-
drževal šoloobvezno deklico, 
ki ' je v eni roki držala šolsko 
torbico, z drugo pa si je bri-
snifo solze. Verjetno j« hotela 
nai avtobus, ki odpelje proti 
Zavodnjam. Bil sem slučajni 
očividec in ne vem, zakaj je 
bil prepir med šoloobvezno 
dcklico in fantom, ki jo je za-
drževal. 

V istem trenutku je prišla 
k deklici tudi 70-letna ženica 
(verjetno stara mati), kateri 
je deklica jokajoč potožila, da 
je fant ni pustil na avtobus. 
Ženica je deklico prijela za 
roko, češ da jo bo ona peljala 
in maj sc nikar ne boji. Mi-
sleč, da je zadeva urejena, sem 
nadaljeval svojo pot. Toda ni-
sem še napravil tri korake, 
ko zaslišim top udarec, kot 
sem ga navajen pri' padcu tež-
jega predmeta. Obšle so me 
zle slutnje, toda kar sem vi-
del ne bi nikoli pričakoval. Na 

kamnitem cestnem tlaku je s 
presekano ustnico, vznak, ne-
gibno ležala ženica, ki je tre-
nutek pre j želela zaščititi šo-
loobvezno deklico in jo pope-
ljati na avtobus. 

Kaj sta imela fant in dekle, 
mi ni znano. Nikakor pa ne 
morem razumeti, da je fant 
zbil na tla nebogljeno ženico 
in to vpričo občinstva pred 
avtobusno posta jo. Vprašujem 
se, ali ne bomo na cesti več 
varni niti podnevi? 

V. K., šoštanj 



Tti*\Krt 
Tistim, ki so leta 1%7 dosegli 67. leto starosti ali kakšno 

leto več ali inanj, naj ne bo žal za vsa ta leta. Gerontologija 
(mlada veda o starosti) je prepričana, da se koledarska in 
biološka starost malokdaj skladata. 

To je misel sporočila, ki ga daje prof. dr. Ana Aslan, 
ena najpomembnejših oseb v boju proti staranju, ravna-
teljica romunskega inštituta za geriatrijo in izumitelj »po-
mlajevalnih injekcij«. Ta ženska gleda poetično na svoje 
delo in zelo pogosto navaja besede velikega francoskega 
pesnika Victorja Hugoja: 

»V očeh mladih se iskri plamen, 
v očeh starih pa žari sijaj.« 
Vse te besede pa imajo skupni imenovalec. Skušajo ga 

izračunati, vsaj za ljudi na tem meridianu, sodelavci inšti-
tuta, ki ga vodi dr. Ana Aslan. 

Neki avstralski gerontolog pravi, da je vedeti vse o sta-
rosti danes prav tako važno kot to, kar vedo ljudje o ato-
mih. 

Po tridesetih šele mlada leta 
Tega inštituta ne obiščemo samo zaradi tistih, ki se spo-

minjajo daleč nazaj, obiščemo ga tudi zaradi mladeniča z 
Zgubanim licem, z redkimi sivimi lasmi in ohlapnimi miši-
cami. Ko prestopimo 30. leto starosti, mislijo ljudje v Jugo-
slaviji, Romuniji in ostalih deželah, da imamo že dobro-
polovico življenja za sabo. To pa pomeni, da že moramo 
misliti na drugo, slabšo polovico življenja. S povečano skrb-
jo za svoj organizem pa se ta polovica lahko spremeni v 
tretjino lastnega življenja. 

Naš pesnik Njegoš je izrazil poetično misel, da ni večje 
sramote, kot je starost. S to mislijo pa se današnja medi-
cina ne strinja, ker se čedalje bolj zanima za pojav staranja. 
Ko so 1950 ustanovili Mednarodno društvo za gerontologijo, 
je štelo samo 5 članov. Pred dvema letoma na VI. kongresu 
tega društva v Kopenhagnu, pa jih je imelo že blizu tisoč 
ter več institucij za raziskovanje starosti. 

Prof. dr. Ana Aslan meni, da sodobni svet čedalje bolj 
potrebuje geriatrijo za starejše ljudi, kakor je pediatrija 
potrebna za otroke. Tudi v vojnah so z otroki in starci dru-
gače ravnali. 

Tudi miade pobirajo 
»starčevske bolezni« 

Kakor so otroške bolezni, prav tako so tudi bolezni, ki 
se pojavljajo s starostjo, pa bi bilo nespametno govoriti o 
»starčevskih boleznih«. Te bolezni pogosto pobero tudi mla-
de ljudi, ker jih niso resno jemali. Prav tako kakor je treba 
skrbeti za razvoj otroka do tretjega, petega, sedmega ali 
desetega leta, je potrebno storiti vse varstvene ukrepe za 
človeka treh, petih, sedmih ali desetih let starosti. 

Prof. dr. Ana Aslan ima svoje mnenje o starosti. Strinja 
se z mnenjem svojega predhodnika, sedanjega akademika 
Parhona, ki je že prekoračil 90. leto, pa še vedno razmišlja 
o tem, da je treba pomlajevati mlajše od njega. Njuno 
mnenje je, da človeka starost tare, če se v starostnih letih 
zapusti. To stanje pa je že bolezensko in ga je treba zdraviti. 
Učinek takega zdravljenja pa ni pravo zdravljenje, marveč 
neke vrste pomlajevanje. 

»Kot univerzitetni profesor in sodelavec Akademije zna-
nosti poučujem predmet, ki se imenuje 'staranje in pomla-
jevanje',« pravi dr. Aslanova. Eno brez drugega nima smisla. 

Poskusi staranja na belih miškah 
'/ tem pogovoru bomo delno navedli izkušnje enega 

najbolj znanih inštitutov za boj proti prezgodnji starosti. 
Doslej je inštitut obiskalo nad tisoč tujih zdravnikov, med 
njimi tudi več Jugoslovanov. Nad sto medicinskih institucij 
po svetu se je zanimalo za delovne metode inštituta v Bu-
karešti, ki ima redne stike s 77 podobnimi inštituti po svetu. 

Temu inštitutu je doslej pisalo nad 30.000 ljudi vseh 
ras; skozi njegovo kliniko je razen velikega števila Romu-
nov šlo tudi blizu 250 prebivalcev Avstralije, Kanade, ZDA, 
Nove Zelandije, Francije, švedske in drugih dežel. 

Inštitut ima tudi znani laboratorij, v katerem delajo 
poskuse na 2.000 belih miših. 

Moji sodelavci, — pravi dr. Aslanova, — na umeten 
način ostare belo miško, potem pa jo zdravijo pred sta-
rostjo oziroma jo pornlajajo. Na miših raziskujejo tudi 
dedne lastnosti in podobno. Pri tem so dosegli ohrabrujoče 
izsledke. 

Inštitut se nahaja v predmestju stare Bukarešte, ob-
kroža ga drevje in nizek zid. Njegovo poslopje, kot kaže, ni 
mlajše, kot so najstarejši njegovi prebivalci. Zunanje zidove 
krase zelene ploščice, zato je v skladu z davnimi leti tistih, 
ki v njem žive. V notranjosti je vse udobno urejeno, s toplo 
vodo, dvigali in podobnim. 

Biološka in koledarska 
starost nista isto 

Inštitut kot celota si prizadeva, da bi ugotovil svoj last-
ni kriterij o pojavu staranja. Tudi tu so prišli do istih ugo-
tovitev kakor v številnih enakovrstnih inštitutih, da število 
let kakšnega človeka še ne odgovarja njegovi resnični sta-
rosti. To pomeni, da biološka in koledarska starost nista 
eno in isto. 

Za nas je, — pravi dr. Aslanova, — starost zanimiva 
predvsem z znanstvene strani. 

Dosedanja raziskovanja so pokazala, da prično življenj-
ske funkcije organizma slabeti že med 25. in 30. letom. 
Opazili so na primer, da mladeniči, ki postanejo negibljivi, 
doživljajo izredno velike fiziološke in metabolične spre-
membe, da jim omlahavijo mišice, da postanejo brez volje 
in podobno. 

Inštitut raziskuje tako pri starih kot pri mladih ljudeh 
prožnost kože, moč mišic, stanje živčnega sistema; dela tudi 
psihične teste in podobno. Upošteva zunanjo telesno podobo, 
reflekse starih in mladih oseb in jih primerja. Razen tega 
z uspehom zdravijo težje bolezni, ki so nenavadne za sta-
rostno dobo posameznih bolnikov, kar pa se redko dogaja. 

(Dalje prihodnjič) 

Malcnšek 
Vse to je bilo neosebno in 
ga je dolgočasilo. Med slika-
mi sta bili samo dve foto-
grafi j i , ki sta ga pr i je tno 
spominjal i nekdanj ih časov. 
Ena je kazala župnika kot 
mladega š tudenta v nogo-
metni enajstorici — to j e 
bilo takrat , ko se še ni mo-
gel odločiti ali n a j gre štu-
dirat pravo ali na j se odloči 
za semenišče — na drugi pa 
je sedel kot mlad kaplan na 
svojem prvem službenem 
mestu med dekleti Marij ine 
družbe. To je bilo vse, kar je 
ostalo in bilo je zelo malo. 

Skoro tegobno je mislil, 
kako samotarsko življenje 
živi in da je edina spremem-
ba službeno potovanje en-
krat v dveh mesecih v Ljub-
ljano. (Kadar je sedel v dru-
gem razredu potniškega vla-
ka, je bil bolj podoben sred-
nješolskemu profesor ju , in-
ženirju kemije ali pravniku 
kot podeželskemu župniku.) 
Pa tudi v tistih službenih po-
tovanjih ni bilo nič razve-
seljivega. Res je pri tem tu 
in tam našel pr i ja te l ja iz 
p re j šn j ih let in malo p o 
kraml ja l z n j im, toda med 
nj imi 'in n j im je stala stena 
nekakšnega nezaupanja, ali 
pa so se razhajali v svojih 
sodbah in nazorih. Župnik si 
je prizadeval, da bi bil so-
doben, pri jatel j i , ki so priha-
jali na sestanke stanovskega 
društva pa so bili precej 
okoreli in posebno starejši 
so se počutili v svojih civil-
nih oblekah kot balerina, če 
bi jo vtaknili v redovniško 
opravo. Celo njihovi pojmi o 
cerkvi in vlogi duhovščine 
so se tako razlikovali od nje-
govih, da je nekoč nekdo ne-
ka j zinil o hereziji in hereti-
kih. Vsi brez izjeme so žalo-
vali za izgubljenimi župnij-
skimi posestvi in so se radi 
spominjali časov, ko so bila 
župnišča središče vaškega 
življenja, zraven pa so z dol-
gimi obrazi poslušali njego-
ve kar preveč glasne pripom-
be o zmaterializirani in s p o 
litizirani cerkvi in oblikah, 
ki so se preživele. Take na-
zore je župnik črpal iz mo-
derne katoliške literature, ki 
jo je kopičil na knjižni po-
lici, in ko se je razvedelo, da 
obiskuje celo prireditve kul-
turno-prosvetnega društva in 
zahaja na predvolilne se-
stanke, so mu pri jatel j i drug 
za drugim obrnili hrbet . 

(Sicer se prve mesece po 
osvoboditvi, ko sc je vrnil v 
razdejano župnišče, tudi sam 
ni prav znašel. Agrarna re-
forma ga je hudo prizadela 
in nekaj nedelj zaporedoma 
ie vneto pridigal o nedotak-
ljivosti zasebne lastnine. 
Agrarna komisija mu je pu-
stila eno samo njivo in ker 
je bil župnijski hlev prazen, 
si je župnik kupil kravo in 
začel kmetovati. To je počel 
i7 kljubovalnosti, in kadar je 
hodil okrog hleva s košem 
rezanice čez ramo, je zmera j 
pogledoval na cesto in si prt 
tem mislil: Na j l jud je le vi-
dijo, kakšen siromak je nji-
hov župnik! Liudem pa se ni 
zdelo, da bi bil župnik s ko-
šem na h rb tu nenavadna 
prikazen in zato je nehal kr-
miti kravo. Najel si ie nek-
danjo redovnico, sestro Fi-
lomeno, ki je s težkim srcem 
odložila naškrobl jeno po-
prs je in hkrat i z n j im tudi 
samostansko ime. Župnik jo 
je klical za Barbo, kakor so 
jo klicali doma nekako pred 
tridesetimi leti, preden je 
vstopila v noviciat. Tako sta 
župnik in župnišče stopila 
na nova pota.) 

Župnik in Barba sta sta-
novala vsak v svojem koncu 
prvega nadst ropja . Župnik 
ni nikoli stopil v n jen konec, 
ona pa je pr ihaja la k n j e m u 
samo, kadar se ji je zdelo, 
da mu mora povedati ka j 
važnega. Zmera j je prišla z 
obrazom, ki je že od daleč 
razodeval, kakšne novice pri-
naša in potem mu je iztresla 
vse tisto, kar je ujela v špe-
cerijski prodajalni , pri me-
sa r ju ali od žensk, ki so ji 
prinašale ja jca . Naštevala 
mu je vaške škandale: Ta in 
ta bo dobila nezakonskega 
otroka (pri tem je bil n jen 

obraz zmera j tak, kakor bi 
jo bili pravkar prisilili, da 
se je dotaknila nečesa ogab-
nega) — Čepon se je v so-
boto napil in pretepel ženo 
— ali mrha res misli, da mo-
ra vse sam požreti? — Ta in 
ta sta se poročila civilno — 
gospod župnik bi morali ne-
ka j ukrenit i prot i l judem, ki 
živijo v konkubinatu! — in 
ta in ta sta dobila otroka, ki 
ga ne nameravata dati kr-
stiti. župnik je med njenim 
pripovedovanjem prikima-
val in skomigal z rameni, 
Barba pa ga je gledala, ka-
kor da dobršen del krivde 
za vse našteto odpade tudi 
nanj . Ko je bilo poročilo pri 
kra ju , sta si oba oddahnila: 
župnik, ker je bila stvar s 
tem končana, in Barba, ker 
je menila, da je storila svojo 
dolžnost in se je napre j 
stvar ne tiče. Župnik je 
dobro čutil n jeno tiho ogor-
čenost spričo p remajhne 
njegove gorečnosti, toda 
storiti ni mogel nič drugega, 
kot da se je je kolikor mo-
goče izogibal. 

Ko je razmišljal o vsem 
tem, si je dejal: Življenje je 
dobilo čisto drugačno podo-
bo, kot jo je imelo nekoč. 
Seveda se mora človek prila-
goditi razmeram in pogle-
dati stvarnosti odločno v 
oči — toda to te sčasoma za-
čenja u t ru ja t i . Vse skupa j je 
tako neprijetno. Na primer, 
preteklo jesen, ko je prišel 
poštar in mencal in mencal, 
nazadnje pa povedal, da bi 
rad dal svojega otroka 
krsti t , a si ne upa prav . . . 
k e r . . . in tako dalje . . . in 
sem moral zvečer ob devetih 
stati pri krs tnem kamnu in 
krščevati novorojenčka. Uči-
tel j se me tudi izogiba, če-
prav je bil včasih mo j vsak-
danj i gost — seveda samo 
zaradi mojega dobrega vina. 
Zdaj ne p r iha ja več, da bi 
ne bil kompromit i ran . . . ka-
nalja, ki je pred vojno vodil 
Fantovski odsek in govoril o 
zvestobi Katoliški akciji, 
med vojno pa je služil Nem-
cem v nekakšni kancliji, 
medtem, ko sem se jaz poti-
kal po Srbij i in živel zgolj 
ob p o l e n t i . . . Po vojni pa je 
capin nenadoma »spoznal«, 
da je bil na napačni poti in 
na prosveti so mu nasedli! 
. . . Na jbo l j zoprno pa je, da 
imam Lojzo v hiši! 

Nenadoma sc je živo do-
mislil spora, ki ga je imel z 
odborom žc celc mesece za-
radi popravila farovškega 
vodnjaka. Lojzini otroci so 
nametali v vodnjak kame-
nja , da se je zamašil in po-
tem se je vnel prepir, ki ga 
ni hotelo biti konca ne kra-
ja. Prepirali sta se Barba in 
Lojza, župnik ni posegel 
mednju , zato pa se je odlo-
čil, da bo stvar uredil s po-
močjo odbora. Lojza na j po-
pravi vodnjak! Toda stvar 
ni bila tako jjreprosta. Na 
odbor so klicali na jp re j žup-
nika in za n j im Lojzo, po-
tem spet župnika in še en-
krat Lojzo, končno pa oba 
skupaj . Župnik je dokazo-
val, da ni dolžan popravit i 
vodnjaka, ki so ga uničili 
Lojzini otroci. Lojza je ta-
jila in se sklicevala na to, da 
je n j en mož padel kot talec. 
Župnik je zahteval komisijo, 
ki je prišla in ugotovila, da 
je vodnjak pokvarjen, zama-
šen z opeko in blatom. Na-
zadnje se je zdelo, da bo mo-
ral vodnjak popraviti odbor. 
Toda odborniki so sc bra-
nili, sklicevali sestanke in 
govorili sem in t ja, Barba in 
Lojza pa sta nosili vodo iz 
grape pod vasjo in se spo-
rekli vselej, kadarkoli sta se 
srečali. 

Končno jim le ne bo pre-
ostalo drugega, kot popra-
viti vodnjak, je pomislil žup-
nik. To je bilo ma jhno zma-
goslavje, ki ga je pravzaprav 
bolj žalilo kot veselilo. V ta-
kih malenkostih se človek 
izživlja! Toda, kakor hi t ro 
bom dosegel to, bom skušal 
spraviti Lojzo iz hiše. Ne 
maram jc več g leda t i . . . 

Lojza je bila tisto, kar je 
župnika na jbo l j grizlo. Po-
segla je v njegov mali svet 
na način, ki ga je stalno 

vznemirjal . Nekega dne je 
prišla k n j emu z odločbo 
l judskega odbora v roki in 
rekla, da so ji nakazali sta-
novanje v župnišče in se bo 
v pr ihodnj ih dneh vselila. 
Župnik, ki je takra t že od-
ločno šel po poti sporazuma 
z l judsko oblas t jo in je že 
pristopil k s tanovskemu 
društvu, je prikimal. 
»Dobro,« je rekel, »krščan-
ska ljubezen do bližnjega 
nam zapoveduje potrpet i 
drug z drugim in otroci se-
veda ne morejo biti brez 
strehe.« Na tihem si je mis-
lil, da bi Lojza utegnila k d a j 
pa kda j pomagati na žup-
nijski rijivi. (Z Barbo tako 
ni bilo nič — trdila je, da ji 
delo na soncu škoduje, sploh 
pa se je v samostanu odva-
dila poljskega dela.) Tako se 
je Lojza vselila in neka j ča-
sa je bilo vse dobro. Lojza 
je šla včasih na nj ivo in žup-
nik je daja l n jenim otrokom 
podobice in jih spraševal, če 
znajo moliti. Potem pa se je 
začelo. N a j p r e j neko ne-
deljo z ju t ra j . Barba, ki je 
prišla po maši v njegovo pi-
sarno, si je nadela sladko-
žalobni obraz sestre Filome-
ne in je vprašala župnika, 
če je ponoči ka j slišal. 

»Ne,« je rekel župnik, »kaj 
pa je bilo?« 

»Vi seveda ne s tanuje te 
nad Lojzo, kot jaz,« je rekla, 
»zato tudi nič ne veste. Toda 
sinoči je bil pri n j e j . . . nek 
moški.« 

»Ne?« je rekel župnik. 
»Pač, pač . . . Mislim, da bi 

se k a j takega v župnišču ne 
smelo goditi.« 

»Kaj pa se je godilo?« je 
dejal župnik. 

Barba je povesila oči in 
rekla: »Ne morem poveda-
t i . . . Ne spodobi se govoriti 
o takih rečeh. Trideset let 
sem bila v samostanu in 
j a z . . . « 

»Aha,« je prikimal župnik. 
»Ali se nisi zmotila?« 

»Gospod!« je očitajoče 
vzkliknila Barba. »Slišala 
sem ga, ko je prišel m po-
tem sem slišala, ko je odšel. 
K o m a j ob dveh z ju t r a j je 
odhajal.« 

Zdaj je bila stvar tudi žup-
niku jasna. Samo tega ni ve-
del, ka j n a j stori. Barba pa 
je vedela tudi to. 

»Odpovejte ji stanovanje,« 
je rekla. 

»Ne bo šlo,« je potr to od-
vrnil župnik. 

»Toda v župnišču se ven-
dar ne smejo dogajat i take 
reči!« 

»Župnišče je zda j navadna 
hiša, kakor vsaka druga.« 

Barba se je zgrozila. Ču-
tila se je globoko ponižano. 
Župnišče — pa navadna hi-
ša, k jer lahko ničvredne žen-
ske počenja jo kar se j im 
ljubi! In župnik se niti ne 
razbur ja zaradi tega! 

»Saj menda ne mislite tr-
peti tega?« je vprašala. 

»Ne, ne,« je naglo rekel 
župnik, »ampak vse to ni od-
visno od mene.« 

Od takrat ni bilo več miru. 
Župnik je dobival poročila o 
Lojzinem nečednem življe-
n ju vsak teden. Včasih celo 
po večkrat. Toda storiti m 
mogel nič. Šel je na odbor. 
Iz žepa je potegnil uredbo 
Ui prebral odstavek, po ka-
terem je dovoljeno odpove; 
dati s tanovanje l judem, ki 
živijo nemoralno. Tajnik ga 
je poslušal in mu pri t r jeval . 
»Seveda, seveda — ampak 
k je na j ji na jdemo drugo 
stanovanje?« Na tem vpra-
šan ju so se vsa župnikova 
prizadevanja razbila. Potem 
ie poskusil govoriti z Lojzo 
in jo odvrniti od nemarnega 
počet ja. Pazil je, da jo je na-
šel samo in ji je pr i jazno 
začel pr igovarjat i : tako in 
tako . . . vdova ste, z otroki 
in koliko ste pravzaprav sta-
ri? »štirideset,« je rekla 
Lojza in ga neumno gledala. 
Župnik jo je vprašal, ali se 
ji ne zdi, da je že dovolj 
stara, da bi lahko začela ži-
veti bolj pošteno in ali ne 
misli, da s svojim počet jem 
kvari otroke? Lojza je odki-
mala in rekla: »Že dvanajs t 
let sem vdova.« To je seveda 
hudo, je menil župnik, am-
pak zaradi tega še ni treba 
. . . ka jne? — Ko je pri tem 
Lojzo natančno pogledal, je 
spoznal, da govori zaman. 
Bila je zdrava in močna, s 
širokim rdečim obrazom in 
tako . širokimi boki, da je 
župnik naglo umaknil po-

gled, ko se jih je dotaknil 
z očmi. Kakor kobila, mu je 
švignilo po glavi, — norec bi 
moral biti, če bi upal, da jo 
bom spreobrnil! Zalo je za-
čel drugače in ji je rekel, da 
zahteva ponoči mir v hiši. 
To, kar ona počenja, je 
ka l jenje nočnega miru in 
kaznivo po paragrafu tem in 
tem. Lojza je vihravo zrastla 
in m u enkrat za vselej pove-
dala, na j se ne vtika v njene 
razmere. Ni njegova podna-
jemnica in v svojem stano-
vanju počne, kar hoče! Žup-
nik se je čutil malone pora-
ženega," toda ni se hotel vdati 
in je rekel: 

»Oblast vam bo odvzela 
otroke in jih spravila v za-
vod! Otroci ne smejo živeti 
pri materi , ki jih zas t rupl ja 
s svojo nemoralo.« 

»Meni bo kdo vzel otro-
ke?« se je obregnila Lojza. 
»Moj mož je padel kot talec 
in pritožila se bom!« 

»Le,« je rekel župnik. »Ta-
ko bo stvar pre j pri kraju.« 

Toda stvar nikakor ni bila 
pri k ra ju . Na odboru so sin., 
cer pri tr jevali župniku: res 
je, vse je res, otroci bi ne 
smeli živeti pri taki materi 
— toda, če bi ji jih skušali 
nasilno vzeti, bi se pritožila 
in kdo ve, kako bi se še vse 
končalo? Končno ni pi janka, 
lepo skrbi za otroke, s a m o . . . 
Ampak to je pravzaprav nje-
na privatna zadeva. Odbor 
pa ni poklican zato, da bi se 
vtikal v privatne zadeve, 
dokler se ne zgodi ka j hujše-
ga. Ce ponoči ni miru v hiši, 
na j se pa župnik kar na mi-
ličnike obrne . . . Potem pa 
stanovanje: k je bi našli za 
Lojzo drugo stanovanje, tu 
v vasi, k jer l jud je nikoli ni-
so mislili na to, da bi odda-
jali s tanovanja! Ni k a j . . . 

Doma je župnika mučila 
Barba. Zdaj ni več pr ihajala 
k n jemu s kočljivim izrazom 
sestre Filomene na licu. Kar 
naravnost ga je spraševala: 

»A še ni nič?« 
»Nič,« je nejevoljno odgo-

var ja l župnik. 
»Torej bom rqora]a še na-:, 

p r e j gledati to nesnago?« 
»Do grešnikov moramo bi-

ti prizanesljivi,« je brez pre-
pr ičanja odvrnil župnik. 
Barba je samo zaničljivo 
prhnila nad njegovo pridigo 
in obsoja joče rekla: 

»Jaz bi ji že pokazala!« 
To je pomenilo, da župni-

ka zaničuje. Župnik ji ni od-
govoril. Toda od dne do dne 
bolj nepri je tno mu je bilo, 
ko se je čutil st isnjenega 
med te dve ženski, ki sta ga 
vsaka na svoj način mučili 
— Barba celo bolj kot Loj-
za. Umikal se j ima je v svet 
teoloških razprav, ki jih je 
prebiral po cele popoldneve 
in si pri tem mislil, da je to 
pravzaprav nesmiselno po-
čet je in da v vasi nikoli ne 
bo mogel biti sodoben du-
hovnik, kakršen bi želel biti. 
Ko bi ga vsa j prestavili v 
večji k r a j — toda na to ni 
bilo upati . Torej mu ni pre-
ostalo drugega, kot da se 
spusti v bo j z Lojzo in jo 
nekako spravi iz župnišča. 

Ko bo zadeva z vodnja-
kom pri k ra ju , si je rekel. 
Ne bom odnehal in čeprav 
se zavleče še tako dolgo! 
Končno hočem imeti mir! 
Tajnik je na moj i strani, to-
da on se boji to naravnost 
povedati. Predsednik mi na-
sprotuje . Moral ga bom pre-
pričati, da vdova po talcu, 
ki živi za državni denar, ni-
ma pravice tako živeti. Da 
s tem blati spomin ra jn ika . 
Glede odbornikov si nisem 
čisto na jasnem. Toda mis-
lim, da bodo na moji strani. 
Razbur ja jo se samo takrat , 
kadar gre za denar, kakor 
zdaj pri vodnjaku. Gregor-
čev Tone je moj, Mahne bo 
proti, ker je bil svoje čase 
liberalec in se že takrat nisva 
mogla, Bremec je moj , Mi-
hovec moj , Grapar proti, 
Turk proti, Bohinc moj , 
Bognar p r o t i . . . 

— Medtem, ko je župnik 
razmišljal o Lojzi, vodnjaku 
in stanovanjski odpovedi, je 
Mihela vlekla čez vas ročne 
sani, s kakršnimi vozijo 
kmet je žito v mlin. 

(Se nadaljuje) d 



Novice iz 
Šoštanja 

Krajevna skupnost uresničila začeto delo Kmalu velika moderna pekarna 
Svet krajevne skupnosti Šoštanja je v začetku leta spre-

jel program asanacije in ureditve komunalnih objektov v šo-
štanju, ki naj bi jih uredili v letošnjem letu. 

NA GLAVNEM TRGU je ko-
munalno obrtni center iz Vele-
n ja obnovil brivnico in frizer-
ski: salon. 

TRGOVINO S ČEVLJI »Pe-
ko« so prav tako začeli obnav-
ljati. Lokal so začasno prese-
lili v prostore na Koroški ce-
sti št. 1. 

TUDI TRGOVSKO PODJET-
JE »Zarja« obnavlja trgovski 
lokal na Koroški cesti 1. V 
njem bodo prodajali pohištvo. 
Z ureditvijo te trgovine bo v 
šoš tan ju zadovoljivo rešen 
problem sodobne prodaje po-
hištva in opreme. 

SLABO JE V MESTU ureje-
na preskrba z mesom in mes-
nimi izdelki. V delikatesi tr-
govskega podje t ja »Merkur« 
nimajo dovoljne izbire delika-
tes in mesnih izdelkov. Več-
krat pa so tudi slabe kvalite-
te. 

V LEPO UREJENIH IZLOŽ-
BAH trgovskega podje t ja 
»Zarja« na Glavnem trgu so 
razstavili blago z označbo 
»znižano«. Napisali so samo 
zdajšnje oene, zato potrošnik 
ne ve, za koliko so cene blagu 
nižje, ali so jih sploh znižali. 

SLABO ZALOŽENE s svežim 
in kakovostnim mesom so tu-
di mesnice kmetijske zadru-
ge. Največkrat prodaja jo go-
veje meso, le redko pa imajo 
drobovino, telečje in svinjsko 
meso. Slaba je tudi izbira 
mesnih izdelkov. 

M. V. 

Za izvajanje določenega programa 
del do leta 1970 je v letošnjem letu 
bilo predvideno, da se uredijo nasled-
nja asanacijska in ureditvena dela: 
asfaltiranje Korotanske ceste, polaga-
nje zgornje plasti asfalta na Koroški 
in Kajuhovi cesti, rekonstrukcija ka-
nalizacije ob železnici, asfaltiranje 
Trga svobode in Prešernovega trga, 
rekonstrukcija javne razsvetljave na 
Primorski cesti, Cesti talcev, Glavnem 
trgu, Trgu svobode, izgradnja in re-
konstrukcija kanalizacije v novem na-
selju na Levstikovi cesti in na Koro-
ški ter cesti Matija Gubca. 

Zaradi izvajanja sprejetega progra-
ma asanacijskih in ureditvenih del v 
šoštanju, je krajevna skupnost pred-
hodno oskrbela nekaj načrtov in pred-
računov, nato pa sklicala predstavni-
ke gospodarskih organizacij, da bi se 
dogovorili o možnostih financiranja 
tega programa del. Predstavniki de-
lovnih organizacij so za financiranje 
asanacijskega in ureditvenega progra-
ma pokazali veliko razumevanja in 
pripravljenosti, kar pot r ju je jo kon-

kretne številke denarnih prispevkov, 
ki so jih v ta namen prispevali: elek-
trarna 38,000.000, tovarna usnja tri mi-
lijone, lesnoindustrijski kombinat 
1,500.000, Galanterija 1,000.000, kmetij-
ska zadruga 1,100.000, Tehno-mercator 
Celje 1,500.000, Kreditna banka Celje 
— podružnica Velenje 1,500.000 in 
Elektro Slovenj Gradec 1,500.000, kar 
znaša skupaj 48,600.000 starih dinar-
jev. I « H 

Krajevni skupnosti Šoštanj pa ni 
uspelo zbrati dovolj sredstev za iz-
vedbo celotnega programa komunal-
nih del, zato so izbrali najnujnejša 
dela in je tako izostala rekonstruk-
cija ceste in kanalizacije na Matije 
Gubca in Koroški cesti, ki pa sta na 
vrsti prihodnje leto. 

Za sredstva, ki so jih prispevale 
delovne organizacije, so opravili na-
slednja dela: kanalizacija ob železnici 
stane 5,300.000, asfaltiranje Kajuhove, 
Koroške in Korotanske ceste 12 mili-
jonov 400.000, kanalizacija na Levsti-
kovi cesti 1,600.000, asfaltiranje Trga 
svobode in Prešernovega trga 14 mi-

lijonov, rekonstrukcija javne razsvet-
ljave — I. etapa, 14,500.000, (rekon-
strukcija javne razsvetljave je razde-
ljena v 6 etap in je njena vrednost 
po predračunu 65 milijonov), načrti, 
nadzor in drugo 800.000 S-din. Poleg 
teh del pa je investitor, turistično 
društvo Šoštanj, zgradilo avtobusno 
postajo v vrednosti 19,000.000, Kle-
parstvo-vodovod Šoštanj je uredilo 
kanalizacijo na Trgu svobode v vred-
nosti 4,400.000, tako da znašajo stro-
ški za komunalno ureditev in asanaci-
jo Šoštanja v letošnjem letu 72 mili-
jonov S-dinarjev. 

Gradbena dela na kanalizaciji in 
utr jevanju Trga svobode in Prešerno-
vega trga je izvajalo gradbeno pod-
jetje Vegrad Velenje, asfaltiranje pa 
podjet je Ceste-kanalizacija Celje. Re-
konstrukcijo javne razsvetljave v I. 
etapi je opravil Elektro Celje — po-
slovna enota Slovenj Gradec, s ko-
operantom »Oljka« Šmartno ob Paki. 
Asfaltiranje Korotanske ceste, polaga-
nje zaporne plasti asfalta na Kajuhovi 
in Koroški cesti pa je izvajalo Cestno 
podjet je Celje. 

Z ureditvijo teh asanacijskih del je 
Šoštanj precej pridobil na svojem iz-
gledu in lepoti. 

M. V. 

V VELENJU NOVA TRGOVINA »BEKO« 
V PRITLIČJU NOVE STOLPNICE PRI 

AVTOBUSNI POSTAJI V VELENJU JE 
BEOGRAJSKA KONFEKCIJA BEKO OD-
PRLA SVOJO 178 TRGOVINO. IZDELKI 
TE DOBRO ZNANE KONFEKCIJSKE TO-
VARNE BODO POTROŠNIKOM ODSLEJ 
NA VOLJO TUDI V VELENJU. 

Vsak sedmi 
Jugoslovan nosi 

konfekcijo 
iz tovarne BEKO 
Beogra j ska kon fekc i j a j e 

vodilna tovarna te v rs te ob-
lačil v Jugoslavi j i . N jen i iz-
delki so dobili že več pri-
znan j . Med n j i m tudi na j -
večjo p r i znan je , ZLATO KO-
ŠUTO. 

Znano je, da n j ihova obla-
čila o d l i k u j e j o sodobni kro-
ji. Modne novost i n a j b o l j š i h 
svetovnih in domačih mod-

V beograjskih občinah, Sta-
rem in Novem Beogradu, so 
nekdanji borci, ki jih je okoli 
7.000 ustanovili podje t je za 
uslužnostne dejavnaosti. V 
njem se bo zaposlilo 1.500 lju-
di, 

KMALU MINI MOPEDI 
Subotiška tovarna koles in 

motorjev »Partizan« bo kma-
lu pričela s proizvodnjo »mini 
mopedov«, ki bodo cenejši od 
klasičnih mopedov. Direktor 
tovarne »Partizan« Ljudevit 
Roža je sklenil petletno po-
godbo s francosko firmo o 
proizvodnji malih mopedov. 
Cena teh bo okrog 120.000 sta-
rih dinarjev. Vozilo je zelo 
ekonomično: na 100 km pora-
bi 1,4 li.tra benzina in doseže 
hitrost 40 km na uro. 

Komisi ja za delovna razmerja pri trgovskem podjet ju 

V E L M A V E L E N J E 

razpisuje prosto delovno mesto 

poslovodje samopostrežbe 
meso - delikatesa 
Pogoji: 

— visokokvalificiran delavec trgovske stroke, 
— kvalificiran delavec trgovske stroke z večletno 

prakso, 
— kvalificiran mesar-sekač z večletno prakso. 

Pismene vloge z življenjepisom in opisom dosedanjega 
službovanja sprejema komisija do vključno 16. ok-
tobra 1967. 

nih us tva r j a lcev pr i lagodi jo 
tovarniški k r e a t o r j i mode-

vet rovka, n a g r a j e n a z ZLA-
TO KOŠUTO, s tane 14.200 
S-dinar jev . Ženski zimski 
plašči od 20.000 do 92.000 
S-dinar jev. N a j d r a ž j i j e se-
veda iz imi tac i je k rzna . 
Moške plašče iz diolena pro-
d a j a j o po 11.800 S-dinar jev, 
dežne po 7.900 in m o d n e 
plašče iz mo l top rena po 
28.500 S-dinar jev. Moške 
obleke, izdelane v beogra j -
ski konfekc i j i BEKO, lahko 

lom n j ihovih konfekc i j sk ih kup i te v trgovini v Velen ju 
oblačil. Kupci pa~so n a j b o l j že od 20.000 S-din dal je , 
zadovoljni , ke r so izdelki 
beogra j ske konfekc i j e BE-
KO kval i te tno izdelani in 
ceneni. 

Več ko t 80 ods to tkov iz-
delanih oblačil p r o d a j o na 
zahodna in vzhodna tržišča. 
Izdelke B E K O k u p u j e j o ce-
lo v ZDA. 

V Velenju velika 
izbira 

Sodobno u r e j e n a proda-
j a lna B E K O v Velen ju bo 

Prodajajo tudi na 
potrošniški kredit 

V velenjski t rgovini pro-
d a j a j o tud i na po t rošn išk i 
k red i t za dobo 6 mesecev. 
Kred i t odob r i j o v trgovini, 
ko kupec predloži ga ranc i jo 
delovne organizaci je , k j e r je 
zaposlen, da m u bodo odte-
govali ob roke od mesečn ih 
osebnih p re j emkov . 

In še zagotovilo p roda ja l -

Morda vas bo zanimalo 
založena z oblekami , plašči ke v ve lenjski trgovini N E 

Primer je zanimiv. Za inicia-
tivo beograjskih borcev so ob-
stojali ekonomski razlogi. V 
dveh največjih beograjskih 
Občinah p r iman jku je uslužno-
stnih dejavnosti. 

Vemo, da je t ako tudi dru-
god. Poleg vsega pa so se nek-
danji borci znašli in si sami 
našli pr imerno zaposlitev. 

VRTEC V ŠMARTNEM OB 
PAKI 

Tudi v Šmartnem ob Paki 
so pred nedavnim dobili otro-
ški vrtec. Ustanovili so ga na 
pobudo društva prijateljev 
mladine. Vrtec je oddelek 
vzgojno varstvene ustanove iz 
Šoštanja. Zdaj so v vseh več-
jih krajih občine prostori za 
varstvo najmlajš ih. 

in per i lom. Poleg tega bodo 
p roda j a l i tud i ple tenine, 
s r a j ce in dežnike. 

Kupec ima v velenjski tr-
govini pregled nad oblačili, 
ki jih p r o d a j a j o . Po volji si 
l ahko izbira in v ločenem 
p ros to ru oblačila tud i preiz-
kusi . 

Pri pos lovodj i nove trgo-
vine VILIJU JOVANU smo 
se zanimali za cene. Fantov-
ski plašč je na vol jo že za 

V E N K E GOLCARJEVE: 
»Potrudil i se bomo, da bo-
m o tudi v naši t rgovini ob-
držali renome, ki ga uživajo 
vse ostale p r o d a j a l n e beo-
g ra j ske konfekc i je BEKO. 
Želim, da bi nas kupci čim-
p r e j obiskali in se prepri -
čali, kol ikšno izbiro oblačil 
imamo.« 

Brez dvoma smo lahko v 
Velen ju zadovol jni , da smo 
dobili novo special izirano 

17.000 S-dinar jev . Ženska t rgovino m o d n e konfekc i je . 

V rudarskem šolskem centru so 
sprejeli poslovnik o delu sveta 

V uveljavljanju pravic sa-
moupravnih organov so danes 
različna stališča in pripombe 
češ, da je na zasedanjih sve-
tov včasih prevelika pasivnost 
članov, nekje pa tudi preveli-
ka domačnost, da so razne raz-
prave nepripravljene in neko-
ristne. 

Morda je v vsem tem nekaj 
resnice. Vzrok temu so tudi 
primeri, ko sam potek zase-
danj ni vpeljan, ka r je nekje 
razumljivo zaradi kratkih 
mandatnih dob. 

Da bi bil potek zasedanja 
svetov čim uspešnejši so po-
trebni določeni okvirji iz ka-
terih se na j ne gre na zaseda-
njih. 

Morda so se drugod tega že 
prej zavedali in napravili 

POPRAVEK 

V 16. številki našega listo 
se je v sestavku »Analize 
in komentarji« vrinila ti-
skarska napaka. V 2. odst. 
je pravilno: »Celotni do-
hodek po fakturirani reali-
zaciji j e . . . « in « . . . na zni-
žan neto p roduk t . . . « 

v Šaleški dolini 
Gradbena in montažna dela pri izgradnji modernega pekar-
niškega objekta v Velenju gredo h koncu. Popolnoma nov 
objekt bo kmalu izročen namenu ter bo s tem vsa šaleška 
dolina pridobila toliko potrebno bazo za proizvodnjo kvali-
tetnega in svežega kruha. 

Preskrba s kruhom v Vele-
n ju in ostalih k ra j ih v dolini 
že nekaj; časa ni ravno naj-
boljša. Tega življenjsko tako 
potrebnega artikla rado ob 
raznih konicah večkrat zmanj-
ka. Podjet je »Veležitar« iz Ce-
lja ima na skrbi vso oskrbo 
s kruhom, žemljicami ter osta-
limi pekarniškimi izdelki, ka-
tere vsakodnevno prevaža iz 
Celja v Velenje, Pesje, Šoštanj 
in druge kraje v šaleški doli-
ni. Stari dve pekarij i v Vele-
n ju in šoš tanju namreč zad-
nje čase sploh nista več obra-
tovali zaradi neakonomičnosti 
in majhnih kapacitet. 

Že pred letom dni pa se je 
podjet je »Veležitar« iz Celja 
na pobudo občine Velenje z 
lastnimi sredstvi lotilo izgrad-
n je nove moderne pekarne, ki 
bi s svojo proizvodnjo povsem 
zadostila potrebam občanov 
za precejšnji del velenjske ob-
čine. Vsa gradbena dela je 
prevzelo splošno gradbeno 
podje t je »Vegrad« iz Velenja, 
ki je že lani najpre j podrlo 
zastarelo in neustrezno poslop-
je pekarne v starem delu mesta 
Velenja in na istem mestu ta-
koj nato pričelo z gradnjo 
dvonadstropnega modernega 
pakarniškega objekta. Načrte 
je napravil, v skladu z urba-
nističnim okoljem nekdanjega 
starega trga, projektantski bi-
ro iz Celja po svojem projek-
tantu ing. Juretu Plahuterju. 

Odgovorni delavci izvajalca 
splošnega gradbenega podjet-
ja »Vegrad« so povedali, da 
bodo vsa gradbena in obrtni-
ška dela na objektu pekarne 
končana predvidoma do srede 
oktobra, nakar bodo začeli s 

strojnimi montažnimi deli, ta-
ko, da bo pekarna pričela ob-
ratovati najkasneje pred dr-
žavnim praznikom, 29. novem-
brom. 

Celotni objekt bo stal okrog 
170 milijonov S-din, od kate-
rih bo odpadlo na gradbena 
dela ea. 120 milijonov S-din, 
ostalo vrednost pa predstav-
l ja jo s trojne naprave. Investi-
tor »Veležitar« iz Celja je po-
vedal, da bodo opremo za pe-
karno prispevala podjet ja 
»Oprema« iz Nove Gorice, »Va-
ga« iz Beograda, sejalne na-
prave pa bodo naredili v Dom-
žalah. Glavne naprave, dve pe-
či na mazut s cisterno kapaci-
tete 20.000 kubikov, pa bodo 
uvozili iz Zahodne Nemčije. 

Delovni proces bo precej 
avtomatiziran, vendar zaradi 
uvedbe 7-urnega delavnika in 
dveh delovnih izmen, -ne bodo 
odpustili nobenega delavca. V 
poslopju bodo, skladno z de-
lovnim procesom, funkcional-
no urejeni vsi prostori. Tako 
bodo v drugem nadstropju si-
losi za moko, v prvem nad-
stropju bo mesilnica, gardero-
be in sanitarije za delavce, v 
pritličju pa bodo preostale de-
lavnice, ekspedit in dve peči z 
dnevno kapaciteto preko 10 
ton testa. Od tega bo odpadlo 
okrog 7.000 kg na kruh ca. pet 
tisoč kilogramov pa na razne 
druge pekarske izdelke kot so 
žeml jice, makovke, preste in 
podobno. 

Kapaciteta nove pekarne bo, 
po izjavi investitorja »Veleži-
tar« iz Celja, zadoščala za do-
bo dvajsetih let za vse prebi-
valstvo na območju šaleške 
doline. — CAN 

Pojasnilo k obračunavanju 
tople vode v Šmartno 11 

okvirje, tako so tudi v RšC 
sprejeli poslovnik o delu sve-
ta. 

Že pri obravnavi osnutka 
mu je dana pozitivna ocena 
in izražena želja, da bi v bo-
doče na zasedanjih res delali 
po poslovniku. 

Poslovnik, ki obsega pripra-
ve, sklic, potek zasedanja in 
vzdrževanje reda na zaseda-
njih, je razumljiv in zelo kon-
kreten. Pri pregledu vsebine 
smo se zaustavilii na členu, ki 
obravanava udeležbo v razpra-
vi. Citirano člen: »Vsak disku-
tant mora v svoji razpravi 
predlagati rešitev vprašanja o 
katerem razpravlja, v kolikor 
ni njegova razprava informa-
tivnega značaja. 

O istem vprašanju lahko po-
sameznik razpravlja le enkrat, 
razen v primerih, če ponovna 
razprava ne zahteva objasnil 
brez katerih bi lahko prišlo 
do napačnih zaključkov«. 

Sedaj, ko poteče v oktobru 
polovici članov sveta mandat-
na doba, so si zadali v RšC na-
logo, da s vsebino poslovnika 
seznanijo vse člane. 

Pri obračunavanju vodarine 
v Šmartno II je naletel inka-
sant komunalno obrtnega cen-
tra na težave zaradi plačila 
tople vode. Iz razgovora z 
nj im izgleda, da nekateri po-
trošniki niso seznanjeni z na-
činom obračunavanja. Zato 
želim to v kratkem opisu po-
jasniti. 

V naselju Šmartno II ima 
vsaka hiša števec za mrzlo vo-
do. To se obračunava indivi-
dualno za vsako hišo po odči-
tani količini in ceni, ki je bila 
potr jena z odlokom občinske 
skupščine Velenje. 

Za toplo vodo pa je druga-
če. Pri nas v Jugoslaviji še ne 
izdelujemo števcev, ki bi bili 
grajeni za toplo vodo. Da pa 
bi kljub temu izmerili porab-
ljeno vodo, jo izmerimo pred-
no se segreje. Torej pred 
vstopom v bojler. V naselju 
Šmartno II imamo slično kot 
v vseh stanov, blokih toplotne 
postaje. Na tem območju so 
štiri. Na vsako posamezno 
podpostajo je vezanih približ-
no 25 stanov, hiš. V vsaki od 
teh toplotnih postaj pa je boj-
ler, kjer se segreje voda za vse 
hiše, iti so vezane na to toplot-
no postajo. Vsi potrošniki top-

lovoda plačujejo pavšalno pre-
|ko vsega leta toploto Rudniku 

ignita Velenje — torej toplo t-
10 energijo, ki je potrebna, da 
se segreje voda, ki jo potroš-
niki uporabijo. Vodo, katera 
pa spada pod upravljanje 
KOC pa morajo po odčitani 
količini plačati KOC. Po spi-
sku potrošnikov, ki ga je do-

fstavil KOC RLV, se na isti 
način kot v blokih razdeli po-
rabljena količina na osebe in 
tako tudi zaračuna po isti ceni 
ko.t mrzla voda. 

Naj navedem konkretni pri-
mer za toplotno podpostajo 
»C« v mesecu avgustu. 

Na to toplotno podpostajo 
je vezano 26 stanov, hiš s 
skupno 92 osebami. 

Števčno stanje je pokazalo 
v tem mesecu porabo 525 m3. 
Na osebo je torej poraba 
5,7 m3 vode. 

Štiričlanska družina bo v 
tem primeru plačala 5,7 X4 = 
= 22,8 m» vode X 0,38 N-din = 
= 8,66 N-din. 

Na koncu bi rada omenila 
še to. Upam, da bodo tisti sta-
novalci, ki niso hoteli plačati 
KOC uporabljene vode — 
tople — ob tej priložnosti to 
storili, siicer bomo primorani 
toplo vodo odklopiti. V. Ž. 

slavje 
V počastitev pionirskega 

dneva so imeli pionirski odre-
di pionirske konference. Pri-
redili so tudi kulturne spore-
de. Povsod je bilo praznično 
razpoloženje. Pionirji so prišli 
s titovkami na glavah in rde-
čimi ruticami okoli vratu. Peli 
so, recitirali in igrali. Na kon-
ference pa so prinesli tudi pi-
onirske prapore. Vsem pionir-
jem, ki letos slavijo 25-letnico 
pionirske organizacije, čestita-
mo in želimo, da bi se pridno 
učili. 

S prapori in titovkami na 
glavah so pionirji slavili 
Dan pionirjev. 

\ 



Slovensko gledališko jubilejno leto 
v v 

Preživeli borci Tomšičeve brigade predno jih je pozdravil 
njihov nekdanji komandant Miha 

8. oktober je tudi krajevni praznik mesta šoštanj . Letos so 
se šoštanjčani zbrali na spominski komemoraciji. Tu je go-
voril Martin Primožič, predsednik krajevne organizacije 

SZDL 

Pred osnovno šolo v Belih vodah so pionirji odkrili spomenik 
narodnemu heroju Karlu Destovniku-Kajuhu 

Pred otvoritvijo ceste v Bele vode 

Naš 
praznik v 
sliki 

CELJSKO GLEDALIŠČE 
PRED NOVO SEZONO 

Pri sestavljanju repertoarja 
za novo sezono so v SLG Celje 
morali upoštevati vrsto naj-
različnejših okoliščin, ki so 
posledica izredno pereče fi-
nančne situacije. Če želijo, da 
jih sezona ne bo razočarala, 
pa varčevalni nagibi vendarle 
ne bi smeli okrniti umetniške 
podobe uprizorjenih del, ka-
kor tudi ni zmogljivost pre-
majhnega ansambla prepreči-
la, da ne bi bili segli po upri-
zoritveno zahtevnejših tekstih. 
Ali pa bo sezona potekala ta-
ko, kakor so si zamislili, pa 
ne bo odvisno samo od izgral-
ske zmogljivosti, pač pa v ve-
liki meri od rešenega ali nere-
šenega eksistenčnega položaja 
ustanove. Ni krivda celjskih 
gledališčnikov, če stoji reper-
toar tako rekoč na kocki. Upo-
števali so zahteve publike, ki 
si želi predvsem resna, toda 
ne prezahtevna dela. Dela, ki 
imajo zabavno sprostitveni 
značaj, pa naj bodo literarno 
tehtna. 

Iz teh in podobnih ozirov so 
ZA slovensko jubilejno gledali-
ško leto postavili repertoar, ki 
ga predstavljajo predvsem 
znana imena iz domače in sve-
tovne klasike. Dela iz sodobne 
dramatike niso gledališko ek-
skluzivna, marveč dokaj ko-
munikativna in po literarnih 
zvrsteh pestra. Izognili so se 
bulvarnim komedijam pa tudi 
uprizoritvam, ki bi pomenile 
prehudo eksperimentalno tve-
ganje. Vsaj dve imeni pa ven-
darle nakazujeta tisto smer, 
ki jo mora gledališče upošte-
vati, če noče ostati na repu 
dogodkov. Po razpoloženju so-
di polovica del v lahkotnejši 
Žanr, druga polovica ima teži-
šče v klasični tragediji. 

Sezono bodo začeli s Can-
kerjgvimi Hlapci, največjo slo-
vensko dramo, v literarni zgo-
dovini zapisano kot slovenska 
politična tragedija. Sledil bo 
ŠVEJK, enega največjih moj-
strov napredne sodobne dra-
maturgije Bertolda Brechta, 
ki je prenesel popularni Ha-
škov roman v obdobje naciz-
ma. Avtor se silovito ponorču-
je iz fanatičnega militarizma, 
v razmišljajočih sekvencah pa 
je to protest proti vojni na-
sploh. 

Jacques Audiberti: IZ ZLA 
SE ZLO RODI. Izredno duho-
vita in poetična komedija 
francoskega avtorja, ki sodi v 

zvrst moderne satire, zavite v 
pravljične prispodobe in mite. 
Aludira na sodobno politiko 
interesnih področji, na vlada-
nje in še kaj. Prefinjena študi-
ja mladega dekleta, ki se pre-
buja v ženo. Delo, ki ga odli-
kuje preprostost in ki s poezi-
jo ovrednoti nravstveni, če 
ne že kar didaktični namen 
igre. 

Djordje Lebovič: SREBRNE 
VEZI. Igra znanega srbskega 
avtorja. Delo je prežeto z glo-
boko humano idejo, je v ne-
kem smislu bilanca o našem 
človeku, ki je postavljen z vse-
mi svojimi dilemami pred ne-
nadno odgovornost, v sfere 
žrtvovanja. 

Sofoklej: KRALI OIDIPUS. 
Vedno znova iskana in na no-
vo razlagana visoka antična 
tragedija, ki odpira vprašanja 
človekove svobode in njegove 
odvisnosti od konvencije sve-
ta in usode, ki je zunaj njega, 
pa tudi v njem samem. Pre-
tresljiva izpoved o človeški 
veličini in majhnosti. 

Tennessee Williams: OB-
DOB1E PRILAGAJANJA. Po-
pularni ameriški dramatik 
imenuje to delo resna kome-
dija, duhovito psihološko pa 
razčlenjuje v njej začetno- ob-
dobje zakonskega sožitja. 

Jean Anouilh: EVRIDIKA. 
Plodoviti sodobni francoski 
dramatik je to prelepo antič-
no zgodbo postavil v pekel so-
dobne človeške družbe. Težko 
je živeti in ostati nedotaknjen 
v tem umazanem svetu. Evri-
dika mora tudi danes umreti. 

Carlo Goldoni: KRČMARI-
CA. Po dolgem premoru je 
celjsko gledališče ponovno se-
glo po mnogo igranem itali-
janskem komediografu, ki vse-
lej najde častAtfmhsib v sve-
tovnih repertoarjih. Komedijo 
odlikujejo izvrstno zarisani 
značaji, duhovita iskrivost, 
blagozvočnost dialoga pa do-
miselna situacijska komika. 

Ob začetku sezone bo še 
premiera Cankarjevih politič-
nih spisov LEPA NAŠA DO-
MOVINA v priredbi Andreja 
Inkreta, ki bo pripravil še mo-
derno adaptacijo Jurčičevega 
DESETEGA BRATA. Za mla-
dino bo uprizorjena TRNULJ-
ČICA Saše škufce. Ponovili 
bodo CELJSKE GROFE Brat-
ka Krefta in pred Novim le-
tom DEDKA MRAZA. 

Okrožni javni tožilec v Celju je vlo-
žil obtožnico zoper tržaškega trgovca 
DANTEJA SEMERARO in njegove po-
magače, zakonca MARIJO in FRANCA 
OBU iz Gorenja ter IVANA LUPŠETA 
iz Velenja. Zagovarjati se bodo mo-
rali zaradi nedovoljene trgovine ozi-
roma nedovoljenega posredništva po 
členu 226 kazenskega zakonika. 

Solastnik tržaške firme Aurora, ki 
ima prodajalno v Via Galattti v Trstu, 
je začel na lastno roko prodajati su-
peravtomatske pralne stroje tudi pri 
nas, čeprav je Aurora prodala dnevno 
lepo število pralnih strojev Jugoslo-
vanom. Sam je prodal za dinarje 
okrog 40 pralnih strojev, od tega naj-
več na sejmu Alpe — Adria v Ljub-
ljani, da pa bi bil posel še večji, si 
je pridobil še posrednike. 

Zanimivo je, da je najel posrednike 
prav v velenjski občini, k jer imamo 
novega proizvajalca pralnih strojev. 
Najbolj aktivna sta bila zakonca Ma-
rija in Franc Obu Iz vasi Gorenje, v 
manjši meri pa so se s pridobivanjem 
kupcev za italijanske pralne stroje 
ukvarjali tudi drugi, med njimi Ivan 
Lupše iz Velenja. 

Po navedbah obtožnice sta zakonca 
Obu poskrbela za prodajo 40 pralnih 
strojev in 16 kosilnic. Od naročnikov 
sta zbirala denar ln ga nato predala 
Italijanu, ki je potem poskrbel za 
dobavo. Za svoje usluge sta prejela 
kot nagrado superavtomatski pralni 
stroj, kosilnico in še nekatere malen-
kosti, v skupili vrednosti 825.000 sta-
rih dinarjev. 

Mleko je eno redkih hranil, ki vse-
buje na kupe vseh hranilnih snovi, 
ki jih človek rabi za svoj obstoj — 
beljakovine, maščobe in ogljikove hi-
drate. 

Mleko je osnovna in edina hrana 
mlademu organizmu, zato je tako po-
polno in ima neprecenljivo vrednost 
za človekovo prehrano. Prebivalci mle-
karsko naprednih držav vključujejo 
mleko prav v vsak obrok. Šveda, Dan-
ca, Angleža ali predstavnike drugih 
naprednih držav zahodne Evrope si 
ne moremo zamisliti brez obveznega 
kozarca mleka ob krepkem obroku 
zrezkov aH podobnih mesnih jedi. 

Mleku posvečajo vso pozornost od 
proizvodnje do predelave v mlekarnah 
ln dostave do potrošnika. V Jugosla-
viji se t rudimo na vse načine, da 
bi te mlekarske države dohajali, a žal 
si moramo priznati, da smo še daleč 
za njimi. Zakaj? Saj naši proizvajalci 
mleka nimajo toliko slabših pogojev, 
da bi morali ostati tako daleč za pro-
izvajalci mlekarsko naprednejših de-
žel. Potrebna je le dobra volja, po-
znavanje pravil pridobivanja mleka in 
čuvanje mleka do oddaje v zbiralnico. 

Poglejmo si, kako bomo postopali 
z mlekom, da ne bo treba dvomiti v 
svoje delo: 

sesne odprtinice pr ihaja nesnaga in 
z njo bakterije v sesne kanalčke. S 
prvimi curki se ta nesnaga iz seskov 
iztisne. Molzite v čisto in pravilno 
oprano molzno posodo! Molzite s či-
stimi, neposredno pred molžo oprani-
mi rokanti! Nastiljanje končajte pol 
ure pred molžo! Hlev prezračite pol 
ure pred molžo! 

Narejeni so bili poskusi na število 
bakteri j v mleku, pomolzenem med 
nastii janjem ln prašenjem. Ugotovili 
so, da doleti v mleko v 1 minuti 
20.000 klic. Enak poizkus, narejen z 
mlekom, pomolženim 1 uro po nasti-
l janju jc pokazal, da prileti v 1 mi-
nuti le 1.400 klic v mleko. Vse povr-
šine: posodo, cedila, zajemalke . . ., ki 
pridejo v dotik z mlekom, je treba 
dobro, pravilno in skrbno pomiti. Ka-
ko? 

Mlečno posodo in ostali pribor naj-
prej odplaknemo z mrzlo vodo, da 
odteče s površine beljakovinska plast, 
nato pomijemo s krtačo in vročo raz-
topino detergenta (CET, ali drugo 
sredstvo za pranje posode). Nato po-
sodo dobro operemo z vročo vodo in 
pustimo odcediti. Posodo hranimo do 
naslednje molže suho — ne popolno-
ma odkrito, na zračnem in hladnem 
prostoru, v katerem ni nesnage in 
snovi z močnim vonjem. 

Skoraj ni hranila, ki bi se tako 
hitro ln lahko pokvarilo, kot mleko. 
V njem bakterije tako kot človek naj-
dejo vse potrebno za svoj razvoj. Vsa-
ko kvarjenje mleka in mlečnih izdel-
kov, pa naj bo to klsanje, sladko šir-
jenje, gnitje z razkrojem beljakovin 
in masti, nezaželjen duh, grenkoba, 
sluzavost, žarkost, milnat okus, nepri-
jeten vonj, razne barve itd., so po-
sledica rasti oziroma delovanja škod-
ljivih bakterij , ki so prišle v mleko z 
nečistočo. Bakterije se v mleku od-
lično počutijo, rastejo in hitro raz-
množujejo. Ko bakterija doraste, se 
razdeli v dve novi bakteriji, in ko ti 
dve dorasteta, se ponovno delita — 
in tako se ta proces razmnoževanja 
ponavlja vsakih 20 do 30 minut. Iz 
ene same celice (bakterije) nastane 
lahko v ugodnih pogojih v 24 urah 
30 trilijonov novih bakterij . Mleko v 
vimenu zdrave krave vsebuje ca. 300 
bakterij v I mililitru (v 1 kapljici). 
Mleko, pridobljeno v naših pogojih, 
pa vsebuje takoj po molži od 2 do 
500 milijonov bakterij v 1 mililitru. 
V ZDA se danes lahko pohvalijo že z 

odličnimi rezultati — tam proizvaja 
Tako pridobljeno mleko pa le ni 

popolnoma brez klic — bakterij . Vse-
buje jih znatno število. Pri skrbnej-
šem delu je bakterij v mleku manj , 
pri površnem delu več. Posvetimo se-
da j vso pozornost nadaljnjemu delu z 
mlekom. Onemogočiti moramo razvoj 
tistim bakterijam, ki so kl jub naši 
pazljivosti le prišle v mleko. 

Dokazano je, da te bakterije naj-
bolje delujejo in se dobro počutijo le v 
toplem mleku, takoj po molži s tem-
peraturo 30—35« C, je njihovo delova-
nje najživahnejše. Bakterije se v ta-
kem mleku hitro razmnožujejo — de-
lijo, rastejo, hranijo — s tem prehra-
njevanjem pa kvarijo mleko. Porab-
l jajo npr . mlečni sladkor in iz njega 
tvorijo mlečno kislino, se pravi ki-
sa jo mleko. Porabljajo za svoj 'raz-
voj mlečne beljakovine, jih razkrajajo 
— povzročajo usmrajevanje mleka itd. 
To pa še ni vse — njihovi izločki, ki 
nastajajo pri njih prehranjevanju, pri-
haja jo v mleko in jih tam zaznamo 
kot strupe, ki lahko povzročajo huda 
obolenja in prebavne motnje, zlasti 

Nedovoljena trgovina 
s pralnimi stroji 

TRŽAŠKI TRGOVEC JE SAM IN PREKO 
POSREDNIKOV PRODAL PRI NAS 110 
PRALNIH STROJEV IN 24 KOSILNIC 

Hlev mora biti zračen, svetel in čist 

Lupše je posredoval prodajo osmih 
pralnih strojev, s tržaškim trgovcem 
pa sta sodelovala tudi LJUBO DOB-
NIK in ALBIN ŽAGAR, oba iz velenj-
ske občine. Kdo ve, kako daleč bi se 
to zasebno trgovanje še razvilo, da 
varnostni organi niso posegli vmes. 

Pri aretaciji Semerara (aretirali so 
ga, ko je prišel v Gorenje po denar), 
so varnostni organi zadržali nad 8 mi-
lijonov starih dinarjev. Od tega so 
samo pri Obujevih zasegli 5,9 milijo-
na S-dinarjev. Semeraro je res pro-
dajal stroje za dinarje, vendar pa jih 
je slabo menjal. Za sto dinarjev je 
dajal 40 lir. Ker je potem ta denar 
uporabil za nakupe zanimivega blaga 
pri nas, je tako dvojno zaslužil. Ob-
toženci so na prostosti. Glavna ob-
ravnava bo razpisana v kratkem. 

—ko 
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kinet mleko, ki vsebuje takoj po mol-
ži le do 10.000 bakterij v enem mili-
litru. 

Naši proizvajalci mleka o tem vse 
premalo razmišljajo in marsikdo ima 
pogoje in želje, da bi bilo njegovo 
deio brezhibno, pa ni dovolj poučen 
o tem, kako bo to dosegel. 

Vedeti moramo, da se higiena mle-
ka prične pri kravi — od zdrave ži-
vali bomo dobili zdravo mleko. Zdra-
va žival pa še ni vse — živali moramo 
to zdravje ohraniti, ji nuditi pogoje 
za tisto, kar od nje želimo in priča-
kujemo. 

Hlev mora biti zračen, svetel, čist. 
Proizvajalci mleka, ki se posvetijo le 
tej veji proizvodnje, se na j zavedajo 
tega, da v hlev, k jer so krave molz-
nice, ne spadajo kokoši, svinje, zajci . 
in druge domače živali. Hlev mora 
biti vsako leto enkrat prelieljen. Tem-
peratura zraka na j bo od 12—15» C, 
če je topleje je več vlage, živali so 
trome, proizvodnja slabša. Poleg tega 
pa se v toplem in vlažnem okolju hit-
ro razvijajo bakterije, katerim taki 
pogoji ugajajo. 

Osebje, ki dela v hlevu je najvaž-
nejše. Od ljudi je odvisno, kakšni 
bodo končni uspehi dela. Osebje mo-
ra biti zdravo, s polno mero ljubezni 
do živali in svojega dela, skrbeti mora 
za zaščito živali in hleva, zlasti pa še 
za osebno čistočo. 

Molža: predpriprava za molžo, mol-
ža sama in skrb za mleko do oddaje 
v zbiralnico n a j zastavijo proizvajalcu 
dve osnovni nalogi: 

1. skrb za to, da pride v mleko čim 
man j bakterij; 

2. z svo vnemo onemogočiti razvoj 
tistim bakterijam, ki so kjub 
naši pazljivosti le prišle v mleko. 

Kako zadostiti tema dvema zahteva-
ma? 

Mleko pride Iz vimena bakteriolo-
ško »čisto«, se pravi v njem je takoj 
po molži malo bakterij . S skrbnim 
ravnanjem in pripravo na molžo bo 
molzač dosegel kar dobre uspehe: vi-
me mora pred molžo skrbno oprati 
in obrisati s čisto, za vsako molžo 
prekuhano krpo. Prve curke mleka 
mora izmolzti v poseben lonček (ne 
na tla!), ker je v seskih mleko okuženo 
— okuži se, ko krava leži ln skozi 

pri najmlajšem in najobčutljivejšem 
rodu — pri dojenčkih, ki se prehra-
n ju je jo Izključilo le z mlekom. 

Preprečimo torej bakterijam ta raz-
voj in škodljivo delovanje. Kako Je 
to enostavno! Ustvariti jim moramo 
pogoje, v katerih ne bodo aktivni, v 
katerih njihova dejavnost preneha. 
Bakterije, ki žive v mleku, ne morejo 
že pri temperaturi 10" C več normalno 
delovati, pri 8» C je njihova dejavnost 
praktično skoraj ustavljena, pri 4" C 
pa ne zaznamo več nobenih sprememb 
in nobenega življenja v mleku, že pri 
hlajenju do 10» C lahko pričakujemo 
lep uspeh in z gotovstjo predvideva-
mo, da bo mleko ostalo sveže od 
večerne molže do oddaje v zbiralnico 
drugo jutro. 

Kako hladiti mleko? Proizvajalci ste 
hladili z mrzlo vodo, ki ima v naših 
razmerah v poletnih mesecih do 10' C 
S tako vodo boste pri skrbnem hla-
jenju brez težav ohladili mleko na 
"—12" C. Posodo z mlekom postavite 
v mrzlo vodo, da je potopljena tako 
globoko, kolikor visoko seza mleko v 
n je j . Vodo do petkrat premenjaj te in 
ob tem mleko skrbno premešavajte. 
Mnogi mislijo, da je dovolj že to, da 
postavijo mleko v vodo in ga tam pu-
stijo čez noč. Kako napačno misli tak 
proizvajalec! Ni dovolj, da mleko vodo 
le »občuti« — vodo morate menjati 
tako dolgo, dokler ni mleko mrzlo kot 
voda. šele potem ga pustite v zadnji 
res mrzli vodi, ali še bolje v koritu, 
kamor voda z ene strani doteka, z 
druge pa odteka. Mleko na j bo v te-
koči vodi čez noč. Le tako ohlajeno 
mleko bo naslednje jutro še sveže in 
uporabno. 

če imate hladilnik, boste šele tako, 
v vodi ohlajeno mleko postavili vanj. 
Ne postavljajte toplega mleka v hla-
dilnik, ker se vam lam ne bo dovolj 
hitro shladilo in boste drugo jutro 
potegnili iz hladilnika kislo mleko! 
Zrak ne hladi lako hitro kot mrzla 
tekočina! 

Potrudile se torej, pridobivajte či-
sto mleko, hladite mleko takoj po 
molži in zadovoljni boste vi, mlekar-
na in končno tudi potrošnik, ki pije 
mleko! 



Trgovska hiša, ki jo radi obiščemo 
V njej praznujejo deseto - jubilejno leto obstoja 

"Velen je omenjajo prvič v 
zgodovini leta 1250. Razprosti-
ralo se je tam, k je r je danes 
Stara vas. Nekaj, časa so ga 
omenjali kot »Staro Velenje«. 
Pozneje se je Velenje razvija-
lo pod velenjskim gradom. Za-
radi zelo razgibane trgovine 
je naselje Velenje kmalu dobi-
lo trške pravice. Kot trg ga 
prvič navajajo leta 1374. 

Med nekdanjo Staro vasjo 
in Velenjem je nastalo novo 
in moderno rudarsko mesto, 
ki je tako povezalo dva stara, 
a pomembna zgodovinska de-
la v zaključeno celoto. 

Naključje je hotelo, da so 
prav tako kot nekoč tudi to-
krat pričeli imenovati stari 
del Velenja za »Staro Vele-
nje«, a novi del »Novo Vele-
nje«. Danes se je tako imeno-
vanje povsem izgubilo in nov, 
harmonično zaključen kraj , 
ki ga še niso dokončno izgra-
dili, na j ra je imenujejo rudar-
sko Velenje. 

V zgodovini je postalo Ve-
lenje še pomembnejše, ko so 
ga povezali z železno kačo le-
ta 1892. Takrat s Celjem, leta 
1900 pa z Dravogradom. Kot 
si je Velenje nekoč pridobilo 
naslov trg zaradi živahne tr-
govine, se je zadnja desetlet-
ja hitro razvijalo v industrij-
sko mesto predvsem zaradi 
naglega razvoja rudnika lig-
nita Velenje. Prvič ga omenja-
jo leta 1887. Vse do druge sve-
tovne vojne je bila proizvod-
nja velen jskega rudnika majh-
na. Leta 1932 je bila proizvod-
nja lignita le 105.000 ton, elek-
trične energije pa so oddali 
2.500.000 kwh. 

Naravnost s t rm je ib.il raz-
voj Velenja neposredno po 
drugi svetovni vojni. Leta 1956 
so odprli novi jašek rudnika 
liignita in zgradili termoelek-
trarno v Šoštan ju. Proizvod-
nja -lignita je vsako 'leto rasla. 
Po predvidevani jih in merje-
njih naj bi bilo v smeri prot i 
Šoštanju 700 milijonov ton 
dragocene rudd. Za nasled-
njih sto let dovolj dela, četu-
di bi rudnik proizvajal letno 
6 milijonov ton lignita. Cas 
ter ja svoje in reforma je za-
ustavila marsikatero gradnjo. 
Zamisel, da bi lignit z nizko 
kalorično vrednostjo vphnje-
vali kar na mestu proizvodnje, 
je žal zdrsnila v vodo. Silovit 
razvoj je bil za nekaj časa 
ustavljen. 

Do tedaj je v Velenju zra-
slo 2500 stanovanj. Več tisoč 
prebivalcev se ni moglo za-
dovoljiti s tako nerazvito tr-
govsko mrežo. 

Poleg vitkih stolpnic in dveh 
nebotičnikov je zraste! kultur-
ni dom, upravni poslopji rud-
nika in občinske skupščine, 
zdravstveni dom, hotel Paka 
in še druge pomembnejše 
stavbe. Pridne roke rudarjev 
so zgradile jezero, park, otro-
ška igrišča. 

3. julij 1959 bo vedno zapi-
san v zgodovini mesta Vele-
nje. Takrat je bilo svečano 
predano novemu namenu no-
vo središče mesta Velenja. 

Proizvodnja lignita je pre-
šla dvamilijonsko številko. 
Pri termoelektrarni šoštanj 
so zgradili tovarno zidakov. 
Izdelujejo jih iz odpadnega 
lurgi pepela in romajo v me-
sto Velenje, v bližnjo im dalj-
no okolico. 

Tak buren razvoj je silil ur-
baniste in projektante k hit-
rim odločitvam, čeprav ne 
ememo reči, da tudi niso bile 
premišljene. 

Najprej j e bilo treba stano-
vanja, nato trgovine, upravne 
in kulturne zgradbe. V sredi-
šču mesta je "zrasel rudarski 
šolski center z domom mladih 
rudarjev. V enem samem de-
setletju so predali namenu 
dve osnovni šoli. 

V mladem Velenju sta po 
združitvi manjših trgovin na-
stali dve veliki trgovski pod-
jetji : Velenjski magazin, ali 
kratko VBLMA, in Bazen. Že 
leta 1959 sta 'bili zgrajeni v 
središču novega mesta veliki 
stanovanjski zgradbi, katerih 
pritlične prostore so namenili 
za trgovske lokale. Projektan-
ti so te prostore primerno za-
črtali in tako omogočili, da 
se je trgovska mreža v Vele-
nju lahko okrepila. 

V decembru 1957 je bilo z 
odločbo Občinskega ljudske-
ga odbora šoš tanj ustanovlje-
no trgovsko podjet je Velenj-
ski magazin Velenje in je re-
gistrirano pri Gospodarskem 
sodišču v Celju. 

Poglejmo, k a j je zapisano v 
poslovnem poročilu, prilogi 
bilance za leto 1958! Poleg ak-
ta o ustanovitvi in registraci-
ji podjetja je v njem naštetih 
enajst strok, ki opredeljujejo 
prodajo.p<U'trošnega b laga 

Novo ustanovl jeno podjet je 
je prevzelo poslovanje bivših 
poslovalnic: poslovalnice Kme-
tijske zadruge Velenje, poslo-
valnice Kurivo KZ Velenje in 
poslovalnice Kurivo trgovske-
ga podjetja Potrošnik šo-
štanj. Za upravnika podjet ja 
jie bil z ustavno odločbo ime-
novan tovariš Verdeiij Gustav, 
računovodske posle pa je 
opravljala tovarišica Lešnik 
Marija, Osemčlanski1 kolektiv, 
ki je bil hkrati delavski svet 
podjetja, je imel v prvem po-
slovnem letu ikair devet rednih 
in eno izredno zasedanje. Še 
isto leto so priključili Velmi 
še posolvainico KZ Velenje v 
Šentilju. Glavna tematika sej 
delavskega sveta je bil per-
spektivni razvoj podjet ja in v 
zvezi z n j im kadrovsko vp-m 
šanje. Kako tudi ne! 

Po občinskem investicij-
skem planu naj bi podjet je že 
v letu 1959 razširilo obseg po-
slovanja na dve novi sodobni 
poslovni enoti ob šaleški ce-
sti. Tako naj bi v prvi enoti 
organizirali prodajo vsega in-
dustrijskega potrošnega in 
špecerijskega blaga po vzorcu 
veleblagovnice. V drugi poslov-
ni enoti pa na j bi bila pre-
skrbovalnica z non stop obra-
tovalnim časom. Tu bi bili 
špecerijski, zelenjadni in pe-
karski oddelek. Kdo se še ne 
spominja trgovske poslovalni-
ce v starem delu Velenja, na 
Celjski cesti, ki je do takrat 
bila najbol j obiskano trgov-
sko področje! Na tem mestu 
bo vsak čas sprejela potrošni-
ke prenovljena in sodobno 
opremljena poslovalnica z že-
leznino. »Le kako se bomo pri-
vadili novim trgovinam!« so 
zdi-hovali prebivalci Velenja 
in okolice. Toda ves nadaljnji 
razvoj je premagal vse pomi-
sleke in prej plašna in skrom-
na rolka potrošnika si je upa-
la seči po izdelkih v novih in 
svetlih poslovalnicah. 

Leto 1958 — prvo leto obsto-
ja — so trgovski delavci Vel-
me uspešno zaključili. Bilanca 
dela v tem letu je razveselji-
va. 

In v letu 1959? 15. avgusta 
so odprli veleblagovnico na 
Šaleški cesti. Ta je vabila po-
trošnika z oddelkom za dfii-

katese, za glasbila, radijske 
aparate in potrebščine, ure in 
izdelke iz plemenitih kovin, 
motorna vozila, nadomestne 
dele in pribor, ter za steklo, 
porcelan im keramiko. Hkrati 
bi odprli še preskrbovalnico v 
drugi stavbi, česar pa zaradi 
finančnih ovir tisto leto niso 
zmogli. Promet v letu 1959 je 
močno porasel, saj se je ce-
lotni dohodek v primerjavi z 
letom 1958 povečal za več kot 
enkrat. Znatne v tem letu so 
bile investicije za osnovna in 
obratna sredstva. 

V letu 1960 se je podjetje 
povzpelo do končne faze za-
črtanega razvoja. Decembra 
so odprli preskrbovalnico, 'ki 
jo je središče novega dela Ve-
lenja tako željno čakalo. Z 
njo so kapaciteto prodajnih 
prostorov povečali za 25 pro-
centov. Reali jaci jia prometa je 
ponovno porasla in se je v pri-
merjavi z začetnim letom 1958 
dvignila kar za 264 procentov. 
Vse sile mladega podjet ja v 
tem letu so bile namenjene 
ureditvi preskrbovalnice. Po-
leg milijonske investicije so 
z lastnim trdim delom in pri-
hranki prispevali več kot mi-
lijon dinarjev, da je nova po-
slovna enota lahko pričela ne-
moteno obratovati. Poleg po-
slovalnice za kurivo, ki je do-
bila dovoljenje za prodajo na 
veliko, je na ponudbo grosi-
stičnega podjet ja Slovenija-
les delavski svet sprejel sklep, 
da razširi predmet poslovanja 
na pohištvo. 

Leto 1960 je bilo leto ogrom-
nih naporov, neštetih in skri-
tih ur dela, ter skrbi za vzgojo 
strokovnega kadra, ki bo kos 
tako razširjenemu poslovanju. 
Samoupravni organi podjet ja 
so storili vse, da bi obvezo, 'ki 
so jo sprejeli- v začetku leta, 
izvršiti. Ni bilo lahko, vemo. 
Kaiiti nove prostore in nove 
artikle je bilo treba približati 
novemu potrošniku. Tistemu, 
ki je prihajal v Velenje po 
kruh in tistemu, ki si je ze 
dolao želel biti v solidni trgo-
vini'solidno postrežen. Nagra-
iovanje zaposlenih no učinku 
dela je le še vzpodbujalo ce-
lotni kolektiv, ki je v svoj i de-
lovni vnemi vztrajal. 

Kdor dela, napravi napake 
_ to je star in oošten stavek. 
Brez pomanjkljivosti tudi v 
Velmi ni šlo. In vse njihovo 
nadaljnje prizadevanje je bi-
lo odpraviti vse slabo in po-
trošniku nuditi v čnn bolj 
usodnih pogojih več in se 
boljše blago kot doslej. 

Ko pišemo o razvoju pod-
jetja, ki raste kot produkt gi-
gantskega razvoja rudnika in 
z niim celotnega mesta, je v 
Velen ju z okolico 11.000 prebi-
valcev. Dejanski efekt .izgrad-
nje podjet ja v prejšnjih letih 
je opazen prav v letu 1961. 
Nova preskrbovalnica je po-
slovala vse leto z neverjetno 
lepim prometom. Čeprav še 
središče novega mesta m bilo 
popolnoma obljudeno, je rea-
lizacija v primerjavi z letom 
1958 porasla za 25 procentov. 
Obratna sredstva v višini 
47,657.045 starih dinarjev za-
doščajo za nemoteno delova-
nje. Vodstvo podjet ja odlično 
usmerja delo. Največ negodo-
vanja povzroča podjet ju zele-
njava, ki jo prevažajo iz od-
daljenih primorskih in štajer-
skih pokrajin ali pa jo nabav-
l jajo pri gros istih, ki tudi niso 
kos temu tržišču. 

Podjetje se je organizacij-
sko .utrdilo. Njegovi uslužben-

ci so se priučili novemu in so-
dobnejšemu poslovanju. Tr-
govska hiša postaja privlačna 
in vanjo čedalje ra je zahajajo 
tudi tisti, ki so pred leti še 
zmajevali z glavo, ki je bila 
polna predsodkov. 

Razveseljivo je, da v vsakem 
letnem poslovnem poročilu 
lahko prebereš: »še vedno ni 
strežba dovolj kulturna!« Ta 
misel narekuje drugo, jasno 
in konkretno. Kader je treba 
nenehno vzgajati in nenehno 
opozarjati. Promet v letu 1962 
poraste že na 43 procentov. 
Podjetju se na predlog podje-
t i j Savinjski magjazin Žalec, 
poslovalnice Vinska gora in 
Trgovine z živili Skale priklju-
čita obe enot i Gostišče Pod 
gradom opusti javno tehtnico. 
Novo, štiritonsko, zgradi pod-
jet je ob poslovalnici za kuri-
vo. Podjetje šteje že sedem po-
slovalnic in sedem oddelkov. 

Že 'so minila štiri leta plod-
nega razvoja Vebne. Vodstvo 
kolektiv vedno, znova zaupa 
delovnemu direktorju tovari-
šu Verdelju. Dotok prebival-
stva v Velenje postaja usta-
ljen. Kolektiv podjet ja misli 
na rekreacijo članstva. Že 
drugič -bo v letu 1962 'njegov 
sindikat s še tremi drugimi 
organiziral veliko tombolo. 
Čisti izkupiček je namenjen 
za izgradnjo vveekend hišic. 
Tombola ne pomeni samo 
sredstvo za zbiranje sredstev. 
Je tudi danes mnogo več. Po-
staja vsakoletna turistična 
atrakcija, 'ki privabi v cveto-
če mesto ob Paki tisoče tuj-
cev. Ideja zanjo je vznikla v 
kolektivu Velrne. 

V letu 1963 uvedejo v vele-
blagovnici non-stop odpiralni 
čas. Odpovedo se delitvi oseb-
nih dohodkov in povečajo 
sklade za 35 procentov. Pred-
met poslovanja razširijo na 
veliko za stroki: kurivo in 
gradbeni material. Povečani 
promet in nov, neprekinjeni 
čais obratovanja, ter jata še 
več zaposlenih. V podjet ju je 
86 zaposlenih. 

Velenje z okolico je štelo 
1957. leta 10.191 prebivalcev. 
Ob otvoritvi središča jih je 
še petsto več. 1961. leta je re-
gistriranih kar 11.948 ljudi. 
Tako se do 1964. leta število 
strmo dviga. 

Temu je treba prilagoditi 
trgovsko poslovanje. Skrbeti 

je treba za razširitev prodaj-
nih in skladiščnih prostorov. 
Med poslovalnicami najbolj 
uspešno dela ona z železnino. 
Ko prebiramo sejne zapisnike 
delavskega sveta in upravnega 
odbora, se ustavimo ob takih-
le stavkih: »Treba se bo bolj 
intenzivno seznanjati s trgom 
in potrebami ter željami po-
trošnikov. Te je treba popol-
noma zadovoljiti-« Nadalje je 
zlasti pomembno še nasled-
nje: »Ne smemo dovoljevati, 
da bo velenjski potrošnik 
iskal blago izven našega pod-
jet ja ali k ra ja in ga moramo 
s hitro in uspešno ter cene-
no nabavo prepričati, da je 
pri nas kupoval ceneje, kot 
morda k je drugje.« Da, še da-
nes se dogaja, da Velenjčani 
kupujejo v Celju in celo Ljub-
ljani, k j e r je pač večja izbira 
ali pa je blago cenejše. Ve-
lenjska trgovina je še vedno 
razkosana in zato še ne dovolj 
specializirana. 

Zato se vedno bolj glasno 
poraja mnenje o združitvi ve-
lenjskih trgovin v močan trgo-
vinski center. 

Nedvomno bi bila prva in 
velika pridobitev, ki se je vča-
sih sploh ne zavedamo, specia-
lizacija. So artikli, ki jih v 
Velenju še vedno ne moreš 
kupiti. V enotni in veliki tr-
govski hiši s specializiranimi 
poslovalnicami bi bilo to mo-
goče doseči. Nekateri menijo, 
da bi potem izginila vsaka 
konkurenca. To je naivnost, 
saj potrošnik natančno ve, ko-
liko stane neki predmet v Ve-
lenju, Celju in Ljubljani. 

Osrednji trgovski center pa 
bi moral dobiti ustrezni tr-
govski dom po vzorcu velikih 
trgovskih hiš. Prostor zanj je 
že rezerviran in bi stal na pro-
storu med pravkar zgrajenim 
nebotičnikom, preskrbovalni-
co Velme, Sodobno opremo in 
samopostrežno trgovino. 

Predstavniki Velme želijo," 
da bi se v Velenju čimprej ze-
diriili in skupno pričeli reše-
vati največji in najzahtevnejši 
problem — izgradnjo trgov-
skega doma, kar bi bila le ko-
rist potrošnika v velenjski ob-
čini. Na razširitev trgovske 
mreže in sodobnejši razvoj se 
v Velmi že pripravljajo. 

Sicer pa — po logiki — za-
ka j dovoliti, da bi se osebni 

dohodki zaposlenih, ki jih je 
v velenjski občini več kot se-
dem tisoč, prelivali drugam?! 

V Poslovnem poročilu za le-
to 1965 beremo zopet pripom-
bo: »Omenimo predvsem po-
manjkanje volnenega blaga, 
kozmetike, igrač«. Imperativ: 
Pestrejša izbira, večji a-sorti-
man blaga! Lani je Velma po-
večala letno realizacijo za 25 
procentov. Adaptirali so novi 
lokal Meso — deli-katesa. Fak-
turirana realizacija v letu 1966 
se je povzpela na milijardo in 
sedemstoštiriinosemedeset mi-
lijonov starih dinarjev. V pri-
merjavi z -letom 1958 se je po-
večala dvajsetkrat! Svojevr-
sten rekord! 

To jesen b-o Velma odprla 
dva prenovljena prostora: Že-
leznino na Celjski cesti, ki je 
priljubljeno zatočišče doma-
čim in okoliškim potrošni-
kom, in poslovalnico z meša-
nim blagom v Skalah pri Ve-
lenju. Zamisel o združitvi ve-
lenjskih trgovin in izgradnji 
velikega trgovskega doma je 
še vedno zelo živa — in škoda 
bi bilo, če bi morala zadrema-
ti. Kljub rebalansu rudniške-
ga plana za premog je Velenje 
z okolico še vedno mesto v 
izgradnji in zato zanj -perspek-
tiva še raste. Pomislimo na iz-
gradnjo še ene TE v Šošta-
nju! 

Najbolj živo zainteresiran 
je velenjski potrošnik. Močan 
avtomobilski promet kaj lah-
ko premaguje -kratke razdalje. 
Posebno relacijo Velenje— 
Celje! In škoda bi bila, da bi 
denar odtekal iz občine. Želi-
mo, da bi se želje vodstva in 
samoupravnih organov Ve-
lenjskega magazina uresničile 
in bi ob naslednji desetletnici 
obstoja smeli zapisati uspehe, 
ki jih je dosegla velika trgov-
ska hiša, združena in močna. 
Brez sebičnosti fe zlobe! Naj 
dopolnimo misel, ki smo jo 
navedli pravkar, še z demo-
grafskim -podatkom: v Vele-
nju z okolico živi danes 15.705 
ljudi, samo mesto pa šteje 
10.065 prebivalcev. Število -ni 
dokončno, ustaljeno, in prav 
zato je potreba po razširitvi 
trgovske mreže in večjem 
asorti-manu blaga več kot za-
želena. 

V RUDNIKU LIGNITA SO DO 
KONCA SEPTEMBRA NAKO-
PALI 2.068.000 t PREMOGA 
Upravni odbor rudnika lignita Velenje je na svoji redni seji 
ob koncu meseca septembra med drugim obravnaval tudi 
proizvodno problematiko podjetja. Po poročilu tehnične služ-
be je znašala dosedanja proizvodnja do 30. IX. 1967 skupno 
z rudarskim šolskim centrom 2.068.180 ton lignita ali 99.57 (l,„ 
od predvidenega letnega plana za to obdobje. 

predhodnem predlogu poroče-
valca pa je upravni odbor 
sprejel in potrdil predlog ope-
rativnega plana za mesec ok-
tober. Po tem predlogu je 
predvidena proizvodnja za 
4,43% večja od obstoječega 
osnovnega plana za ta mesec. 
V štiriindvajsetih delovnih 
dnevih, ob dveh prostih sobo-
tah -dne 7. in 28. oktobra, je 
predvideno v tem mesecu pro-
izvesti 254.000 ton lignita ali 
dnevno ca. 10.500 ton, kar vse-
kakor preds-tavlja velik uspeh 
in napredek v doseganju jam-
skih učinkov, ki so se v pri-
merjavi z lanskim letom ob-
čutno izboljšali. 

Precejšen uspeh so v zad-
njem času dosegli v vzhodnem 
jamskem obratu z uvedbo po-
sebne, sistematične kontrole 
odstreljevanja v jami-, katere 
osnovni namen je, da se s po-
sebnimi metodami in načinom 
dela pri odstrel j evan ju vrtin, 
skuša pridobiti čim več debe-
lejših asortimanov lignita ob 
istočasnem zmanjšanju pora-
be normativov materiala, kot 
so razstrelivo, les, elektrika 
in podobno. 

V zaključni debati o proiz-
vodnih vprašanjih so člani 
upravnega odbora in ostali na-
vzoči strokovni delavci pod-
jetja poudarili, da j-e osnovna 
naloga vseh članov delovne 
skupnosti, čimbolj dvigniti 

Skupni primanjkl jaj proiz-
vodnje do osnovnega plana za 
rudniški bazen kot celoto še 
vedno znaša 8.950 ton, pa če-
prav se je v letošnjem letu 
ohratovalo sedem dni manj, 
kot sicer predvideva osnovni 
letni načrt. Zaradi težkega 
proizvodnega oziroma finanč-
nega stanja v začetku letoš-
njega leta so namreč delavci 
rudnika bili na 4-dnevnem ko-
lektivnem dopustu, ko se ni 
obratovalo. Poleg tega pa so 
izkoristili nekaj več prostih so-
bot -kot je sicer predvideval 
letni načrt podjet ja . Kljub 
zmanjšanju staleža v aprilu 
za ca. 500 delavcev pa je teh-
ničnemu vodstvu podjetja u-
spelo iz meseca v mesec izbo-
ljišati vse elemente, ki vpliva-
jo na boljšo, -raeion-alnejišo in 
kvalitetnejšo proizvodnjo. 

Na podlagi izvajanj glavne-
ga inženirja proizvodnje to-
variša Janeza Grašiča so bili 
člani upravnega odbora sezna-
njeni, da je bil septembrski 
operativni plan osnovne pro-
izvodnje rudnika dosežen s 
107% ali z 264.180 tonami v 
25 delovnih dnevih. Od tega 
je bilo proizvedeno na jami 
vzhod 188.946 ton, na jami — 
zahod 39.290 ton, medtem ko 
so učenci Rudarskega šolske-
ga centra na deloviščih rudni-
ka proizvedli 35.944 ton Lignita. 

Na podlagi razprave po 

storilnost d-ela in učinke in s 
tem skušati znižati proizvod-
ne stroške do najvišje možne 
mere. Istočasno je nenehno in 
stalno posvečati vso pozornost 
kvaliteti premoga, ki se je v 
zadnjem času zelo izboljšala 
ter je popolnoma v skladu s 
predpisano kalorično vred-
nostjo. 

Upravni odbor j-e nato ob-
ravnaval še nekatere tekoče 
zadeve -ter med drugim dode-
lil na predlog stanovanjske 
komisije najpotrebnejšim de-
lavcem — prosilcem 32 stano-
vanj. 

Na predlog za kadre in de-
lovna razmerja je upravni od-
bor po zaključenem razpisu 
za podelitev štipendij za šol-
sko leto 1967/68 podelil iz soci-
alnih razlogov dvanajstim pro-
silcem štipendije, čeprav rud-
nik trenutno ne potrebuje 
strokovnjakov ter poleg tega 
štipendira še 42 dijakov -in štu-
dentov. 

Seja upravnega odbora je 
bila zaključena z debato, nana-
šajočo se na začetek gradnje 
Termoelektrarne III. v Šo-
štanju. Ker že mnogo delav-
cev v podjet ju iterj-a odgovor 
na vprašanje, kdaj in kako se 
bo začela gradnja tretje faze 
šoštanjske termocen-trale, je 
direktor rudnika Ludvik Ma-
li, dipl. rudarski inženir, na-
vzoče na seji informiral, da se 
je zadeva kar nekolika zavlek-
la, da pa se vsi partnerji inve-
stitorja še -niso sporazumeli 
o nekaterih podrobnostih fi-
nančnega značaja. Vsekakor 
je nuj-no, so poudarili člani 
upravnega odbora, da se k za-
devi čim preje resno pristopi 
ter da se podpišejo i-n ratifi-
cirajo predvidene pogodbe in 
prične čimprej z izgradnjo 
tega prepotrebnega energet-
skega objekta. - CAN 
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PREHODNI POKAL ZA RLV SLOVENSKA CONSKA LIGA - NOGOMET 

Vsak po eno točko 
Šesto kolo prvenstva v slovenski conski ligi je potekalo v znamenju dvo-
boja med moštvom Velenja in Drave Iz Ptuja za prestiž na vrhu lestvice 
in dvoboja med Partizanom (S) in Šmartnom. Medtem, ko sta se kon-
kurenta za vodeče mesto razšla z neodločenim rezultatom je to zasedla 
Nafta lz Lendave. Nogometaši šmartnega so še nadalje edina neporažena 
enajsterica. 

S podelitvijo pokalov ln diplom v telovadnici RSC so bile končane III . 
delavske športne igre občine Velenje. Pokrovitelj iger je bil Občinski sindi-
kalni svet Velenje. Organizacijo pa je prevzela komisija za rekreacijo in 
oddih pri ObSS s sodelovanjem telesno vzgojnih in športnih društev. 

Tekmovanj se je udeležilo 14 de-
lovnih organizacij in sicer: rudnik lig-
nita Velenje, rudarski šolski center 
Velenje, Gorenje, Vegrad, Chromme-
tal, vsi iz Velenja, tovarna usnja, ter-
moelektrarna, Galanterija, lesnoindu-
strijski kombinat, kmetijska zadruga, 
kleparstvo-vodovod in prosveta, vsi 
iz Šoštanja, trgovsko podjetje Vino 
in splošno gradbeno podjetje »Oljka« 
iz Šmartnega ob Paki ter Topolšica. 

Med seboj so se pomerili v nogo-
metu, odbojki, namiznem tenisu, keg-
ljanju, streljanju in šahu. 

Največ uspeha so imeli športniki 
rudnika, ki so osvojili prehodni po-
kal občinskega sindikalnega sveta Ve-
lenje. Z enakim številom točk je dru-
go mesto pripadlo termoelektrarni 
šoštanj, tretji v skupnem seštevku pa 
so tekmovalci Galanterije — LIK šo-
štanj. 

Vrstni red v posameznih panogah: 
NOGOMET: 1. Vegrad, 2. rudarski 

šolski center, 3. Galanterija — LIK, 
4. rudnik lignita, 5. termoelektrarna, 
6. tovarna usnja. 

ODBOJKA: 1. Gorenje, 2. Topolšica, 
3. rudarski šoJski center. 

NAMIZNI TENIS: 1. rudnik, 2. Vi-
no, 3. termoelektrarna, 4. kmetijska 
zadruga, 5. LIK, 6. rudarski šolski 
center. 

KEGLJANJE: I. rudnik lignita, 2. 
termoelektrarna, 3. kmetijska zadruga, 
4. kleparstvo-vodovod, 5. LIK. 

ŠAH: 1. Galanterija — LIK, 2. ter-
moelektrarna, 3. Vegrad. 4. rudnik 
lignita, 5. Gorenje, 6. rudarski šolski 
center. 7. Prosveta, 8. Chrommetal. 

STRELJANJE: t. tovarna usnja, 2. 
termoelektrarna, 3. tovarna usnia, 4. 
rudnik lignita, 5. rudarski šolski cen-
ter, 6. RSC IIv, 7. Vegrad, 8. kmetij-
ska zadruga. 

Ekipni vrstni red za prehodni po-
kal: 
1. Rudnik lignita 16 
2. Termoelektrarna 16 
3. Galanterija — LIK 10 
4. Vegrad 8 
5. Tovarna usnja 6 
6. RSC 6 
7. Gorenje 6 
8. Kmetijska zadruga 5 

Slovenski telovadci v Velenju 
v telovadnici rudarskega šolskega centra so v počastitev občinskega 
praznika nastopili najboljši slovenski telovadci in telovadke. Med njimi 
tudi državni reprezentantje. 

Prireditev so organizirali občinski Dekleta so prikazala tudi kratke se-
sindikalni svet, rudarski šolski center stave moderne gimnastike, ki se v 
in občinska zveza za telesno kulturo, zadnjem času tudi v naši državi vse 

V pozdravnem govoru se je sekretar b o ' i uveljavlja. 
rudarskega šolskega centra Albin mojstrska .zvajanja na posamez-
Amon zahvalil telovadcem in gimna- orodjih so Jih gledalci nagradili 
stični zvezi Slovenije za nastop v Ve- z b u r n i m ploskanjem, 
lenju ter izrazil željo, da bi med ve-
lenjsko mladino našli kar največ po-
snemalcev. 

Predsednik komisije za oddih in re-
kreacijo Milan štimac pa je nato po-
delil pohvale in diplome zmagovalcem 
delavskih športnih iger za leto 1967, 
ki so bile pod pokroviteljstvom ob-
činskega sindikalnega sveta Velenje. 

V prostem programu so gimnasti-
čarji nastopili na bradlji, konju z ro-
čaji, gredi, droigu in akrobatiki. Naj-
zahtevnejše sestave so prikazali držav-
ni reprezentanti Milenko Kcrsnič, 
Avgust Kiissel, Miloš Vratič, Tine Sort 
ter telovadki Marlenka Kovač in Rika 
Traunšek. 

ROKOMET 
ŠTAJERSKA CONA 

BOLEZNI IN ZDRAVIJENJE 
Vnetje trebušne mrene 

(pleuritis) 
Pieuriitis je zelo pogosta bolezen in težko je najti1 človeka, 

ki vsaj enkrat ni bolehal na eni izmed oblik pieuritisa. Ple-
uritis se javl ja v dveh oblikah: kot suhi din kot vlažni pleuri-
tis, z zbiranjem tekoč ime v pleuralni votlini), poznat l judem 
kot vnetje pljučne mrene z vodo. Tekočima, iki jo vneta mreža 
izloča, se zbira v pleuralni votlini in pritiska na pljuča. 

Pieuriitis se navadno navezuje na vnetje pljuč, čeprav se 
lahko pojavi tudi kot samostojna bolezen. Povzročitelj bo-
lezni j e najpogosteje bacil 'tuberkuloze. Po nekaterih stati-
stičnih podatkih je dokazano, da 95 bolnikov od stotih, ki so 
bolehali na ipjeuritisu, oboli kasneje na eni izmed oblik tu-
berkuloze. Pleuritis je lahko tudi revmatičnega porekla. 
Pleuritis lahko povzročijo tudi granolom zoba, sepsa kot po-
sledica angine, obolenje slepega črevesa, žolčnega mehur ja 
itd. Tekočina, kil se Zbira v pleuralni votlini je lahko rumen-
kasta, gnojna, krvava. Po ozdravitvi, ko tekočino odstranijo, 
običajno pride do zračenja pleuralnih listov. 

Večina vnetja pljučne mrene se prične suho. Bolnik ob-
čuti bolečine v prsnem košu, ki se povečajo pr i globljem di-
hanju, kalšlju aili govoru. Bolečina se lahko širi proti rami 
in vratu, včasih tudi proti trebuhu. Temperatura je normalna 
ali se malo poveča. Diagnozo suhega pieuritisa ni težko po-
staviti. Zdravljenje sestoji v zmanjšanju temperature in bo-
lečin. Bolnik mora nekaj dni ležati, v tem času dobiva zdra-
vila proti bolečinam, kašlju, temperaturi in antibiotike. Ko 
suhi pieuriitis že nekaj časa traja, pa tudi že na samem pri-
četku bolezni, lahko pride do izliva tekočine in nastanka 
vlažnega pieuritisa. Tedaj se pojavi visoka temperatura, suh 
kašelj, otežkočeno dihanje, obilno znojenje. Tok bolezni in 
t ra janje vlažnega pieuritisa sta1 različna, kar je odvisno od 
povzročitelja bolezni. Predvideva se, da je preko 90 do 100 
vlažnih pleuritisov tuberkulozne narave. 

Če se z običajnim zdravniškim pregledom in rentgenom 
ne more postaviti točna diagnoza, navadno punktirajo sumlji-
vi del. Pri punktiranju tuberkuloznega pieuritisa se dobi kri, 
včasih pa tudi bacile tuberkuloze. 

Ker je vlažni pleuritis v glavnem tuberkulozne narave, 
se zdravljenje izvaja v tej smeri. Po ugotovljeni diagnozi se 
prične z zdravljenjem in na jmanj šest mesecev se daje kom-
binirano Streptomicin in Eutizon, a kasneje PAS in Eutizon. 
V tem času bolnik ne sme delati. 

Včasih so puniktirali. Danes to izvajajo samo takrat, če 
je toliko tekočine, da ta pritiska na srce in na velike krvne 
rese, kar se manifestira z otežkočenim dihanjem, hitrejšim 
bitjem srca. Tekočino punktirajo počasi — en liter na dvaj-
set minut iin nikoli je ne s punktirajo več kot en liter im pol. 
Ce je tekočina krvava kot pri tuberkulozi, jo izpunktirajo 
300 dO 400 gramov, ker se ponovno nabere. Poleg navedenih 
postopkov je pomembno tudi pravilno ležanje bolnika. Seveda 
ne sme ležati na boleči strani. Bolnik mora vežbatii t rebušno 
dihanje. Vsako uro mora napraviti 10 do 15 globokih dihov. 
Ves čas bolezni pa mora biti pod zdravnikovo kontrolo. 

VELENJE — DRAVA 3:3 (2:2) 
.Velenjčani so že v prvih minutah 

igre navdušili blizu 400 navijačev z 
dvema zadetkoma Majdaka in Kovača. 
Veselje pa se je kmalu poleglo, saj 
so gostje v 15. minutah igre rezultat 
izenačili. To pa je neugodno vplivalo 
na razpoloženje domačih igralcev, ki 
se nikakor niso mogli zbrati. 

V drugem delu je sodnik Zorko iz 
Cslja izključil iz igre Majdaka in Ptuj-
čana Gerečnika. Ob številnih prilož-
nostih na obeh straneh so se prvi 
znašli gostje in dosegli svoj tretji 
zadetek. Razvnela se je velika borba 
v kateri so imeli več od igre doma-
čini, vendar so uspeli le izenačiti re-
zultat na 3:3. Strelec gola je bil De-
vič. 

Velenje je nastopilo v postavi: Fili-
povič (Jurčec), špegel, Sitar, Ram-
šak (Kuret), Koren, Ti»pin, Majdak, 
Gojevič, Kujan, Kovač, Devič. 
ŠMARTNO — PARTIZAN (Š) 

1:1 (1:0) 
Nogometaši iz šmartnega ob Paki 

so bili v prvem delu uspešnejši. Ven-
dar pa je bil en zadetek premalo, da 
bi vodstvo obdržali do konca. V na-
daljevanju so šoštanjčani imeli vrsto 
priložnosti. Uspelo pa jim je le en-

Lestvica pa 6. kolu: 
Nafta 6 4 1 1 23:10 9 
Drava 6 4 1 1 22:11 9 
Velenje 6 4 1 1 16:6 9 
Šmartno 6 2 4 0 12:10 8 
Olimp 6 3 1 2 12:9 7 
Steklar 6 3 0 3 11:11 6 
Žalec 6 3 0 3 19:21 6 
Branik 6 2 1 3 13:21 5 
Grafičar 6 2 0 4 14:16 4 
Partizan 6 1 2 3 9:15 4 
Fužinar 6 1 1 4 7:19 3 
Peca 6 1 0 5 8:17 2 

ROKOMET - SLOVENSKA LIGA 

PARTIZAN (Š) 
FUŽINAR 22:9 (11:5) 

V prvenstveni tekmi Štajerske cone 
so šoštanjčani na domačem igrišču 
brez težav premagali rokometaše iz 
Raven na Koroškem. Najboljši pri 
Šoštanju so bili: Štefan Kac 7, Hri-
bernik 5, Konpnik 4. 

šoštanjčani zavzemajo prvo mesto 
na lestvici pred Branikom. 

BREŽICE — RUDAR (V) 
33:14 (18:9) 

Velenjčani v Brežicah niso bili do-
rasel nasprotnik razigranim domači-
nom. V prvem delu so se Velenjčani 
še kar dobro upirali. V nadaljevanju 
pa so jih domačini povsem onemogo-
čili. Najboljša pri Velenjčanih sta 
bila Ovnik in Mravljak. 

Za Rudarja so nastopili: Bukvič, 
Silovšek 1, Pocajt 2, Ovnik 6, Mrav-
ljak 3, Blagotinšek 1, Ravnjak, Pistot-
nik. 

Uspel nastop Partizana Šoštanj 
Partizan iz Šoštanja je v počastitev 

občinskega praznika priredil telovadili 
nastop na kotalkarskem stadionu. 

Blizu 300 gledalcev je z zanimanjem 
spremljalo nastope cicibanov, pionir-
jev, pionirk ter ritmično baletne sku-
pine. 

Programi so pripravili Matjaž Natek, 
Gizela Natek, Miligoj Jarnovič, Jelka 
Cretnik in Tea Podgoršek. 

PIONIRJI SO TEKMOVALI 
V počastitev občinskega praznika je 

nogometni klub Velenje priredil nogo-
metni turnir pionirskih ekip. Nasto-
pilo je A in B moštvo Velenja in 
moštvo iz šmartnega ob Paki (žal se 
šoštanjčani niso odzvali). 

Najbolj se je izkazalo B moštvo iz 
Velenja, ki je premagalo oba nasprot-

ZAHVALA 

Ob bridki izgubi nadvse ljubečega sinka 

MARJANA P0MPETA 
se iskreno zahvaljujemo predstavnikom rudarskega 
šolskega centra, vzgojno varstvene ustanove, sorodni-
kom, prijateljem, darovalcem vencev, govornikom, 
vsem ki so izrekli sožalje in ga spremljali k prera-
nemu počitku. 

Velenje, 15. 9. 1967 Žalujoči starši in sorodniki 

ZAHVALA 

Ob prerani izgubi moža in očeta 

Miha Verdeva 
se iskreno zahvaljujem vsem sorodnikom, prijateljem 
in znancem, ki so ga v tako velikem številu spremili 
na njegovi zadnji poti. Posebej se zahvaljujem sose-
dom, gasilcem iz Št. Ilja, organizaciji Zveze borcev 
iz Ponikve, častni straži iz rudnika, rudarski godbi, 
govornikom in pevcem. 

Žalujoča žena Slava s sinom Jelkom 

Kotalkarji v svetovni areni 
PRED DNEVI SO SE VRNILI DOMOV VELENJSKI 

KOTALKARJI FRANCI BLATNIK, NATAŠA DERMOL IN 
SLAVKO KORENIČ. TI SO SKUPNO Z OSTALIMI PRED-
STAVNIKI DOSTOJNO ZASTOPALI JUGOSLOVANSKI KO-
TALKARSKI ŠPORT NA SVETOVNEM PRVENSTVU V 
UMETNOSTNEM KOTALKANJU V BIRMINGHAMU V 
ANGLIJI. 

krat premagati izvrstnega vratarja 
Podgorška, ki je bil najboljši na te-
renu in najzaslužnejši, da je domače 
moštvo še nadalje neporaženo. Za 
Šmartno je dosegel gol Podgoršek, za 
šoštanjčane pa Tajnik. 

Šmartno — Podgoršek A., Turnšek, 
Berdnik L, Polak, Berdnik II., Go-
ričnik, Adžič, Anzelc, Podgoršek I., 
Bole. 

šoštanj — Cepelnik, Erhart, Slatin-
šek, Kac, Novak, Tajnik, Vučina, 
Pavšek, Kostanjšek, Cimperman, 
Krajnc. 

Ostala srečanja 6. kola: 
Grafičar — Žalec 5:8 (1:5) 
Fužinar — Steklar 3:0 (1:0) 
Peca — Olimp 1:4 (1:2) 
Branik — Nafta 2:5 (2:4) 

Ostali rezultati 7. kola: 

Celje : Rudar (T) 12:10 ( 5:9 ) 
Slovan : Slovenjgradec 14:12 ( 5:7 ) 
Ajdovščina : Drava 16:22 ( 8:7 ) 
Ormož : Ribnica 16:15 ( 8:6 ) 
Piran : Tržič 20:18 (10:3 ) 

Velenjčani so še brez točk in so na 
zadnjem mestu. Medtem ko je na 
vrhu še vedno Ormož s točko pred 
Celjem, ki ima 11 točk. 

V kratki svečanosti je predsednik 
občinske zveze za telesno kulturo Vd-
lenje Edvard Centrih izročil priznanje 
društvu Partizan šoštanj za uspešno 
izveden »Teden športa« in pa kristal-
no vazo Mtligoju JarnovkSu za ne-
umorno delo na področju telesne 
vzgoje v občini. 

nika in sprejelo pokal občinske zveze 
za telesno kulturo Velenje. 

Rezultati: 
Šmartno — Velenje I 2:1 (0:0) 
Velenje II — Šmartno 4:0 (2:0) 
Velenje II — Velenje I 5:1 (4:1) 

Vrstni red: Velenje II — 4, Šmart-
no — 2, Velenje I — 0 točk. 

Uvrstitev naših reprezentan-
tov: Binca Kris tan (Medveščak 
— Zagreb) 6. mesto, par Bar-
bara Šenk — Mitja Šketa 
(Olimpija — Ljubljana) 8. 
me9to, Franci Blatnik (Rudar 
Velenje) 10. mesto, par Nata-
ša Dermol — Slavko Korenič 
(Rudar Velenje) 11. mesto. 

Prvenstva se je udeležil tu-
di trener velenjskih kotalkar-
jev Hinko Dermol, zato smo 
ga zaprosili, da n a m k a j več 
pove o svojih vtisih s prven-
stva. 

PORAST KVALITETE 

V primerjavi s prvenstvom, 
ki je bilo v Esisenu (ZNR) lah-
ko rečem, da je bilo prvenstvo 
v Birminghamu kvalitetno na 
mnogo višjem nivoju. Razlog 
za ;to j e nedvomno v odločitvi 
mednarodne organizacije za 
kotalkarje (CIPA), ki je ome-
jilo število tekmovalcev iz po-
sameznih držav. Tako je mo-
ž i c i posamezno letos nastopi-
lo le 15, lani 22 tekmovalcev, 
ženske letos 23, lani 34 tekmo-
valk. To pa j e imelo za po-
sledico, da so tekmovalci bili 
precej bol j izenačeni med' se-
boj. Kvaliteta pa je porasla 
predvsem po zaslugi kotalkar-
jev iiz ZDA. Američani so uved-
li v ®vojie proste sestave mno-
go pestrejše elemente, kar da-
je kotalkarju večjo atraktiv-
nost. S takšnimi ikotalkamjem 
bodo Američani v bodoče pre-
kinili pr imat kotalkarjev ZR 
Nemčije. Razlika med dosežki 
v drsanju in kotalkan ju posta-
ja vse manjša , saj kotalkar j i 
izvajajo najzahtevnejše skoke 
in piroete. 

Odlikovali! so se tudi organi-
zatorji, ki so brezhibno im pe-
dantno izpeljali prvenstvo. 
Ves program je prenašala te-
levizija, omrežje BBC in po 
magnetoskopu tudi ameriška 
televizija. 

Skratka prireditev povsem 
na visoikii ravni. 

REKORD 
MELANŠKA 

365 KG 
Na odprtem prvenstvu Slovenije za 

mladince se je najbolj izkazal Velenj-
čan Franc Melanšek, ki je postavil 
kar dva nova državna rekorda v težki 
kategoriji. V sunku je dvignil 140 kg, 
v triatlonu pa 365 kg. 

Slovenska prvaka sta postala tudi 
njegova klubska tovariša M. Sušek v 
lahki kategoriji z 255 kg in B. Adamič 
v srednji kategoriji 265 kg. Vsi trije 
jmajo pravico nastopiti na državnem 
mladinskem prvenstvu. 

ODBOJKA 
TOPOLŠICA : TURBINA 3:1 

V prvenstveni tekmi Marlborsko-
celjske odbojkarske lige so Topofšani 
premagali odbojkarje iz Selnice z re-
zultatom 3:1 (16:14, 15:13, 8:15, 15:3). 

M A L I O G L A S I 

— V lepo urejeno stanovanje in na 
hrano sprejmem tri fante. Naslov v 
uredništvu. 

FOTOA MATER JI! 
FOTO PAJK Velenje 
vas obvešča, da zopet red-
no razvija vse vrste color 
filmov ter izdeluje original 
AGFACOLOR povečave 
vseh velikosti. Fotoamater-
j.i dobijo BREZLACNO 
STROKOVNO NAVODILO 
za fotografiranje z barvni-
mi filmi. Barvni filmi so 
amater jem na razpolago v 
vseh velikostih. — Brezob-
vezno se lahko prepričate o 
izredni -kvaliteti in solidni 
ceni! 

UVELJAVLJANJE 
JUGOSLOVANOV 

V kvalitetnem pogledu so 
med tekmovalci prevladovali 
kotalkarj i iz ZR Nemčije. Tem 
pa so se letos močno pribli-
žali Američani. Tudi domačimi 
so s pridom izkoristili svoj te-
ren in simpati je publike. Lah-
ko bi rekel, da se za temi »ve-
lesilami« lahko uvrsti jo jugo-
slovanski kotalkarji. Mlada 
jugoslovanska ekipa je s svo-
jo uvrstitvijo opozorila, da bo 
treba v bodoče z našimi resno 
računati. 

BLATNIK VELIK TALENT 
Največji uspeh doslej na po-

dobnih prvenstvih je zabeleži-
la Binca Kristan, ki se je med 
23 tekmovalkami uvrstila na 
odlično 6. mesto. 

Velenjoan Franci Blatnik je 
v svojii 'konkurenci osvojil več 
točk kot Kristainova, vendar 
je zavzel 10. mesto, ka r kaže, 
da se je pri moških težje uvr-
stiti med najboljše. S svojimi 
kotalkanjem j e Blatnik vzbu-
dil pozornost vseh strokovnja-
kov, ki nam pripisujejo glede 
•na eleganco in atletske spo-
sobnosti velik napredek. 

Z veliko simpatij s ta bila 
sprejeta na jmla jš i par Nataša 
Dermol in Slavko Korenič. 
Svoj program sta izvedla, brez-
hibno in dobila doslej naj-
višjo oceno in se uvrstila v 
mednarodni razred. Oba ima-
ta še premalo tekmovalnih iz-
kušenj za tako zahtevno tek-
movanje. 

Rezultati so pokazali, da se 
lahko naši kotalkarji v bodo-
če potegujejo za mesto med 
najboljšimi. Da pa bomo to 
dosegli., bo potrebno zagoto-
viti! možnost t reniranja pod 
vodstvom kvalitetnih trener-
jev. 

Zahvaliti se moramo občin-
ski zvezi za telesno kul turo 
Velenje, ki mi je omogočila, 
da sem se lahko kot trener 
velenjskih kotalkarjev udele-
žil svetovnega prvenstva, je 
zaključil Hinko Dermol. 

RAZGLAS 
Po 6. točki navodila o po-

stopku z najdenimi pred-
meti (Uradni list FLRJ, št. 
93/49) objavlja oddelek za 
lotramje zadeve Skupščine 
občine Velenje, da so bili 
na območju mesta Velenja 
in okolice najdeni spodaj 
navedeni predmeti: 

1. moško kolo, znamke 
ROG-TURING, črne barve, 
najdeno v Šaleku, 

2. moško kolo, neznane 
znamke, črne barve, najde-
no v Velenju, 

3. moško kolo, znamke 
ROG-ŠPORT, sive barve, 

4. rezervno kolo za pol-
tovorni avtomobil, najdeno 
v Bevčah. 

Prosimo lastnike teh 
predmetov, da jiih dvignejo 
pri oddelku za notranje za-
deve Skupščine občine Ve-
lenje v roku 12 mesecev po 
objavi tega razglasa. Po 
tem roku bodo predmeti 
last družbenega premože-
nja. Najdene predmete lah-
ko dvignete vsako sredo po-
poldan. 

Načelnik 
Martin Tovornik 

Javna zahvala 
Zahvaljujemo se delovni 

skupnosti tovarne gospo-
dinjske opreme »Gorenje« 
za podarjeni superavtoma-
tični pralni stroj. 

Vzgojno varstvena 
ustanova., Velenje 

ŠALEŠKI RUDAR — uredništvo Velenje, Titov trg 2, poštni predal 89, tele fon 85-087 — Lastnik in Izdajatelj: občinska konferenca SZDL — Urejuje uredniški odbor — Glavni in odgovorni urednik LJUBAN NARAKS — 
Časnik je izhajal kot »Rudar«, glasilo delovnega kolektiva rudnika lignita Velenje - Od 1. maja 1965 dalje ga izdaja občinska konferenca SZDL občine Velenje — List izhaja vsak drugi četrtek — Posamezna številka stane 
3Q par (30 starih dinarjev) — Letna naročnina 7 dinarjev in 50 par (750 starih dinarjev) — Narodnimi se plača vnaprej lia tekoči račun: 5074-8 369 pri SDK, ekspozitura Šoštanj — Rokopisov in fotografij ne vračamo — 

l i t k u> kliw>ii: Gf »Celjski tisk« Celje. > 



Obiskali smo jo na 
njenem domu, v Arna-
čah št. 23. Bila je prese-
nečena in kar nekam ne-
jevoljna, ko smo pove-
dali od kod smo. S te-
žavo smo začeli razvoz-
Ijavati njeno ustvarjal-
nost. 

Že več kot 30 let piše 
MARIJA JELEN-BREN-
CICEVA pesmi. Tudi pe-
sem — Tu utripa novo 
nam Velenje — je spes-
nila ona. Takole je za-
pisala potem, ko se je 
nekega večera vrnila 
domov iz Velenja: 

Zvezde se prižigajo V 
modrini, 

radovedno dol na 
zemljo zro: 

Mar nocoj v šaleški se 
dolini 

razprostrlo novo je 
nebo? 

t 
To pa ni nebeških zvezd 

žarenje, 
ni večernega neba 

prijazni soj... 
Tu utripa novo nam 

Velenje — 
tisoč luči v njem gori 

nocoj! 

Trudni se očetje in 
sinovi 

vračajo iz rudnika 
domov. 

Ko izmučijo jih črni 
rovi, 

sprejme jih ljubd 
domači krov... i 

In ko v mestu luči 
pozaspijo, 

ne zaspi življenje pod 
zemljo. 

V rudnik nove množice 
hitijo — 

tam nam črno kopljejo 
zlato! 

Ko ji je bilo 18 let je 
izdala v samozaložbi 
zvezčič sedemindvajse-
tih pesmi pod naslovom 
»Spev tihe doline«. Pre-
listavali smo natiskano 
brošuro malega forma-
ta. V njej so same lirič-
ne pesmi iz življenja na 
kmetih. 

— Včasih sem znala 
vse svoje pesmi na pa-
met, je končno sprego-
vorila Marija Jelen. Ne-
katere sem zapisala, 
druge pa sem Sčasoma 

Zadnje 
vesti 

pozabila. Če mi je kdo 
pesmi popravljal? Ne, 
nihče. Veste, če zna kdo 
bolje, naj sam piše. — 

— Takole na vasi ima-
jo ljudje radi ob raznih 
slovesnostih napisane 
verze. Ali tudi vi pišete 
po naročilu? 

— Po naročilu je tež-
ko pisati. Človek mora 
nekaj doživeti, občutiti 
— šele potem je to kar 
napiše odraz njegove 
volje in hotenj. Napisa-
la sem že nekaj pesmi 
po naročilu, vendar, kot 
sem že povedala, takšne 
pesmi s težavo napi-
šem. — 

— In kdaj pesnikuje-
te? 

— Če bi zdajle sedla, 
prav gotovo ne bi nič 
napisala. Predvsem ta-
krat, kadar je navdih. — 

— So vaše pesmi že 
kje javno objavili? 

— Že, pred vojno v 
raznih listih. Po vojni 
pa največ v Kmečkem 
glasu. — 

MARIJA 
JELEN-

RRENČIČEVA 
— Vaš vzor? 
— Simon Gregorčič, 

njegovih pesmi sem tudi 
največ prebrala. — 

Ljudska pesnica Mari-
ja Jelenova je prišla v 
Arnače 1939. leta. Tu si 
je ustvarila družino in 
dom. Nikoli ni bila v 
službi. Vseskozi je kme-
tovala. Pri hiši se je ro-
dilo devetero otrok. Do-
sti dela in dosti skrbi, 
pa kljub temu je v njej 
toliko volje in moči, da 
še vedno po malem piše. 
Med njenimi zadnjimi 
je pesem o Velenjskem 
jezeru... 

Iz njenih pesmi veje 
čisto in neprisiljeno iz-
ražanje. Kratki stihi so 
značilnost, katerih se 
pesnica vse do današ-
njih dni ni odrekla. 

Poslovili smo se. Stisk 
roke in želja, da bi ta 
vztrajna kmečka žena 
še napisala več pesmi. 

— STROPNIK Ivan, zidar iz Skorne-
ga pri Šoštanju št . 40 in RAMšAK 
Rozalija, delavka iz Malega vrha št . 
44/a. 

— Jožef Kari BRATKOVIC, rudar iz 
Podgore š t . 25 in Ana JAVORNIK, 
delavka iz Podgore št. 25. 

— Franc Ferdinand OCEPEK, ruda r 
iz Podgorja š t . 3 in Ana POLAK, de-
lavka iz Skornega št . 9. 

— Pavel KREMER, kotlovski in 
s t ro jni ključavničar iz Velenja, šer-
cerjeva cesta št . 6 in Marjana PANT-
NER, trgovska pomočnica iz Pake pr i 
Velenju št . 8. 

— Martin PUSTATICNIK, učitel j iz 
Plešivca š t . 27 in Olga PLAZL, trgov-
ska pomočnica iz Velenja, Celiska c. 
št . 38. 

— Franc DOLINŠEK, kmetovalec iz 
Laz 41. 25 in Hedvika OROZEL, polje-
delka iz Laz št . 6. 

— Ivan KOVAČ, ruda r iz Velenja, 
Kersnikova c. št. 5 in Barbara GRE-
DELJ, delavka iz Velenja, šaleška c. 
št . 14/a. 

— Drago VRHOVNIK, ruda r iz Pa-
ke p r i Velenju št . 15 in Mari ja ZA-
HOJNIK, delavka iz Pake pri Velenju 
št . 35. 

— Franc POBER2NIK, s t rojni inže-
nir iz Raven na Koroškem, Ob Suhi 
32 ln Berta BOH, predmetna učitelji-
ca iz Raven na Koroškem, Cečevje 
š t . 53. 

— Marjan Ludvik BEŠKOVNIK, ru-
dar iz Velenja, Čopova 14 in Stani-
slava GROBELNIK, delavka iz Vele-
n ja , Čopova c. št . 14. 

— Vjekoslav ŠVALJEK, elektr ičar 
iz Velenja, Aškerčeva 9 in Vida RIH-
TER, delavka iz Veienja, Aškerčeva 9. 

— Karel ŠILC, s t ro jn ik iz Velenja, 
Cufarjeva c. št . 3 in Milena VRBIC, 
gospodinjska pomočnica iz Velenja, 
Šaleška 22. 

— Ivan FELICIJAN, uslužbenec iz 
Hrastovca št . 52 in Helena KORTNIK, 
kemični laborant iz Šoštanja , Tovar-
niška pot 4. 

— Franc KACICNIK, s t rugar iz 
Šmartnega ob Paki št . 125 in Ivanka 
JELEN, uslužbenka iz Celja, Mari-
borska 58. 

— Štefan FELICIJAN, krojaški po-
močnik iz Velenja, Str i tar jeva 3 in 

Marija VIDEMŠEK, krojaška pomoč-
nica iz Velenja, Jenkova c. št. 5. 

— Franc KLANFER, strojni ključav-
ničar iz Šoštanja, Metleče št. IS in 
Jožefa DOBNIK, uslužbenka iz šošta. 
n ja , Kajuhova c. š t . 35. 

— Kari SEVŠEK, rudar iz Skal št. 
HO in Angela JELEN, delavka iz Lo-
kovice št . 45. 

— Rudolf KLANFER, strojni klju-
čavničar iz Šoštanja , Metleče št. 18 
in Marija VERTOT, delavka iz Šošta-
n ja , Glavni trg š t . 6. 

— Franc KOVAČ, ključavničar iz 
Loke št . 32 pri Zagorju ob Savi in 
Jožefa FRANCE, inv. upokojenka iz 
Lokovice št . 115. 

S M R S Z 
— Ida ŠKUFCA, gospodinja iz Vele-

n ja , Kersnikova c. št . 25, s tara 62 
let. 

— Anton REINER, soc. podpiranec 
iz ša leka š t . 32, s tar 94 let. 

— Marija BREZOVNIK, gospodinja 
iz Velenja, Jenkova c. št . 12, stara 71 
let. 

— Franc LICHTENEGGER, upoko-
jenec iz Velenja, Koroška c. št . 81), 
s tar 76 let. 

— Terezija OŠLOVNIK, gospodinja 
iz Pesja št. 25, s tara ,80 let. 

— Jože AVBERŠEK, učenec osem-
letke iz šmar t insk ih Cirkovc št . 2, 
s tar 13 let. 

— Ivan LAHOVNIK, kro jač iz Ve-
lenja , Gubčcva c. št . 2, s tar 67 let . 

— Franc KUMERC, rudarski upo-
kojenec iz Pesja št . 69, s tar 81 let. 

— Alenka KLANCNIK, d i jakin ja iz 
Vojnika št . 38 B, s tara 19 let. 

— Marje ta ŠUMAH, delavka iz Skor-
nega pr i Šoštanju š t . 52, s tara 70 let. 

— Frančiška KORADEJ, gospodinja 
iz Šoštanja , Kajuhova c . š t . 31, stara 
70 let. 

— Franc KEŠPRET, kmetovalec iz 
Lokovice št . 110, s tar 81 let. 

— Barbara RAZBORNIK. družinska 
upokojenka iz Šoštanja , Aškerčeva 26, 
stara 69 let. 

— Genovefa KOROŠEC, gospodinja 
iz Topolšice št . 59, sitara 63 let. 

— Anton RENKO, rudarsk i upoko-
jenec iz Opekarne 28, Trbovlje, s tar 
58 let. 

Kakšni so 
\ možje 

Čeprav je lestvica človeških 
sposobnosti, karakterniih last-
nosti in specifičnosti neskonč-
no visoka, trdi jo psihologi, da 
je na njihovi podlagi mogoče 
določiti tip človeka. 

Poglejte kategorijo mož. 

TIRAN V HIŠI. O Pojavlja 
se čestokrat tudi v društvih, 
ki se zavzemajo za enakoprav-
nost žena. Zahteva absolutno 
pokoravainje družine, ženske 
so za njega manjvredna bitja. 
S tiranom se ni mogoče pogo-
voriti o kakršnihkoli proble-
mih družine. Samo spretna 
ženska ga lahko premaga s 
tem, da ga prepriča, da je nje-
gova želja tudi njena želja. 

ZAPOSLEN MOŽ. # V dobi 
dirk za vse večjim zaslužkom, 
čestokrat srečamo takšnega 

NOVIC? IZ 
ŠMARTNEGA 

OB PAKI 
Ob priliki praznika občine 

Velenje so v šmar tnem ob Pa-
aktuiailnimi mednarodnimi in ki odprli v osnovni šoli pred-
poliitičnimi odnosi in vlogi ter šolski oddelek. Tako se je iz-
alktiivnostS Jugoslavije v priza- polnila dolgoletna želja, po-
devanju za njihovo m i m o re- sebno onih staršev, k je r sta 
šitev. zaposlena oba starša. V pred-

šolski oddelek so sprejeli 18 
otrok. 

moža. Mora stalno nekaj de-
lati: doma neprestano telefo-
nira, stalno se pogovarja z ne-
kom. V privatnem življenju 
ima samo eno temo: svoje de-
lo. Njemu ni važno, če se žena 
spozna na to kar on dela, zanj 
je važno to da ga pazljivo po-
sluša. 

MOŽ, KI SE MEŠA V VSE. 
© To jie moški, ki stalno sedi 
doma in ga žena le težko pre-
govori za sprehod. Takšen mo-
ški se suče po kuhinji, kleti, 
kontrolira prav vse in ničesar 
brez njega ne more biti dobro 
opravljeno. To je ravno tako, 
kot če bi imela žena v stano-
vanju taščo. 

NEZAINTESIRAN MOŽ. # 
Je ravno nasprot je prejšnje-
mu. Vse kar se dogaja v sta-
novanju ie zanj brez vredno-
sti. Misli na druge stvari in 
smatra, da je žena dolžna mi-
sliti na vse — od nakupa kur-
jave do uspeha otrok v šoli. 
Mož je kot pravi »minister zu-
nanjih zadev«, ker ga družina 
ne veže. 

I C I H O 

SEMINAR ZA VODSTVA 
SOCIALISTIČNE ZVEZE 
Člani izvršnega odbora ob-

činske konference SZDL so na 
zadnji sejii Oklenili, da bo v 
petek, 13. oktobra seminar za 
predsednike in sekretarje kra-
jevnih odborov SZDL. Semi-
nar bo vsak dan v Šoštanju, 
v vitli široko. 

Predsednik občinske konfe-
rence SZDL Milan Šterban bo 
dopoldan vodil razgovor o 
vlogi in nalogah SZDL v pri-
hodnjem obdobju. To razpra-
vo pa bodo neposredno pove-
zali z organizacijskimi in me-
todičnimi vprašanj i pri delu 
krajevnih odborov Socialistič-
ne zveze. 

Na seminarju bodo informi-
ral« prisotne z gospodarskim 
gibanjem v naši občini in o 
reorganizaciji zdrav, službe 
ter o pripravah n a sprejem no-
vega zakona o zdravstvenem 
zavarovanju kmetov. Podrob-
no p a se bodo seznanili tudi z 

Z GOSPODARSKIMI 
DOSEŽKI NE MOREMO 

BITI ZADOVOLJNI 
Tako so povedali na torkovi 

razširjeni seji občinskega ko-
miteja Zveze komunistov, kjer 
so bili poleg članov komiteja 
tudi člani izvršnega odbora 
občinske konference SZDL in 
predsedstva sindikalnega sve-
ta, ko so proučevali gospodar-
sko gibanje prvega polletja in 
se dogovorili o nalogah druž-
beno-političnih organizacij pri 
ustvarjanju družbene in go-
spodarske reforme. 

Ugotovili so, da se gospo-
darske organizacije še vedno 
prepočasi prilagajajo novim 
pogojem gospodarjenja. Pre-
malo se orientirajo na izvoz 
in ne proučujejo sproti trži-
šča. Ne morejo se odvaditi 
starega neorganiziranega pro-
izvodnega dela in zastarele mi-
selnosti. 

Kljub vsemu pa so ugotovi-
li, da smo v velenjski občini v 
obdobju, ko uresničujemo go-

0 — 0 — 0 
Ker ni nobene prave kupči-

je s sadjem, katerega je v na-
šem kralju letos obilo, 
bodo večji del tega predelali 
v sadjevec in žganje. Čudno 
res, kadar je dovolj sadja, ta-
krat 'kmetijska zadruga ne po-
kaže nobene korajže, da bi 
sadje odkupila in ga spravila 
'na trg. Kmetje tega ne more-
jo r azume t i . . . 

spodarsko reformo, dosegli ti-
sto osnovo, na kateri lahko so-
lidno razvijamo nadaljnji go-
spodarski razvoj. 

Člani družbeno-političnih or-
ganizacij so na tej razširjeni 
seji sprejeli ustrezno priporo-
čilo. Subjektivne sile bodo 
morale v tem obdobju razgi-
bati samoupravne organe, 
strokovnjake in vse proizva-
jalce. Poiskati bodo morali, sa-
mi v vsaki posamezni delovni 

organizaciji najboljše rešitve. 

KINO »SVOBODA« VELENJE 

Dne 12. in 13. oktobra 
»PREBRISANEC« 
itali janska komedija 

Dne 14. in 15. oktobra 
»ZAROTNIK MATIJA SANDORF« 
ameriški barvni Cs film 

Dne 17. oktobra 
»SLAMNATA 2ENA« 
angleški barvni film 

Dne 18. oktobra 
»DEKLETA PRIDEJO KASNEJE« 
češki špijonski film 

Dne 19. in 20. oktobra 
»BUMI LAKE JE IZGINILA« 
angleški Cs film 

Dne 21. in 22. oktobra 
»VISOKA DRUŽBA« 
ameriški barvni Cs film 

Dne 24. oktobra 
»SINOVI TARAS BULBE« 
italijanski barvni Cs film 

Dne 25. oktobra 
»MOŠKO-ŽENSKI SPOL« 
francoski film 

Dne 26. in 27. oktobra 
»NENAVADNI MENIH« 
nemški VV film 

FILMSKO GLEDALIŠČE 
Dne 16. oktobra 

»SLAMNATA ŽENA« 
angleški barvni film 

Dne 22. oktobra 
»VISOKA DRUŽBA« 
ameriški barvni Cs film 

Dne 23. oktobra 
»SINOVI TARAS BULBE« 
italijanski barvni Cs film 

Dne 29. oktobra 
»MEHANIČNI KLAVIRII« 
španski barvni film 

Praznovali 
smo 

Oglašujte in dopisujte 
V NAŠ LIST! 

Jože Melanšek, eden odrglav- Taborniki odreda Pustega 
nih pobudnikov, je spregovo- gradu, ki so dobili letošnjo 
ril pri otvoritvi ceste v Bele Kajuhovo nagrado, so za praz-

vode nik pripravili razstavo iz ta-
borniškega življenja 

Pevci šaleškega okteta na koncertu v delavskem klubu 

Tudi asfaltirana ploščad Trga svobode v šoštanju je delovna 
pridobitev ob občinskem prazniku. 

Franc Leskošek-Luka je poda-
ril doprsni kip Toneta Tomši-

ča velenjskemu muzeju 

Predsednik občinske skupšči-
ne Peter Krapež je prerezal 
vrvico in izročil cesto od Gre-

benšeka do Belih vod 


